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Proizvodni 
rezultati 
v septembru

Čeprav je preskrba z naro
čili v zadnjem času ugodna, v 
preteklih mesecih nismo preveč 
uspešno izpolnjevali planskih 
nalog. Septembra se je stanje 
izboljšalo in smo tako presegli 
proizvodni in prodajni plan. 
Posamezne temeljne organiza
cije prikazujejo naslednji re
zultat:

TOZD vijakarna je količin
ski plan presegla za 9 %, ko- 
madni pa za 2 %. Proizvodnja 
je bila največja v primerjavi s 
planom pri kovinskih in iver 
vijakih do 3,5 mm, pri special
nih zakovicah, razcepkah, pa 
tudi plan proizvodnje pri krov
nih vijakih smo presegli za 
26 %. Odprema je bila nekaj

ta površinske zaščite izdelkov 
v Podnartu je v izdelavi, samo
upravni sporazum o izpeljavi 
skupne naložbe s Plamen Kro
pa pa smo na zborih delavcev 
že potrdili.

V septembru je začela 
TOZD verigama odpremljati 
snežne verige, tako za domači 
trg kot za izvoz. Odprema je 
bila 505 ton, kar je 50 % več 
od plana, vrednostno pa pred
stavlja to kar 100 % presega
nje. Snežne verige spadajo med 
kvalitetnejše izdelke, v katere 
je vloženega več dela in tako 
je prodajna cena nad poprečno 
doseženimi.

Z uspešno prozvodnjo se 
lahko pohvalijo tudi v TOZD

manjša od proizvodnje in je 
znašala 318 ton, tudi prodajna 
cena je bila dosežena v zado
voljivi višini. Ugotavljamo pa, 
da se program sanacije v 
TOZD vijakarna ne izvaja v 
celoti. Ob koncu oktobra nam 
bodo znani podatki o poslov
nem uspehu v tretjem trome
sečju, iz katerih bo razvidno, 
ali smo uspeli finančni uspeh 
izboljšati.

TOZD verigama je nadalje
vala uspešno doseganje plana 
proizvodnje kot že v preteklih 
mesecih, vendar je bila koli
činska proizvodnja največja 
doslej. Tako je znašala količin
ska proizvodnja na zaposlenega 
1478 kg, kar je 8 % več od pla
nirane produktivnosti. Plan ek
sterne proizvodnje je presegla 
za 7 %, pa tudi na internem 
trgu je planske obveznosti pre
segla. Tako je pri cinkanju 
plan bistveno presežen. Potre
be po površinski obdelavi iz
delkov so vedno večje in tako 
je rekonstrukcija obstoječe gal- 
vanike nujna. V prihodnjih le
tih bomo problem celotne po
vršinske obdelave reševali 
skupno s Plamen Kropa. Inve
sticijski elaborat gradnje obra

sidrne verige, saj so količinski 
in vrednostni plan presegli, še 
posebno pri grupi sidrnih ve
rig nad 43 mm, elektrovarjenih 
verigah — konci 13—26, izde
lali pa so tudi več vlečene žice. 
Proizvodnja visokoodpornih 
verig za interni trg je bila 
119 % večja kot v planu, za 
eksterni trg pa zaostaja. Od
prema je bila 967 ton, kar je 
62 % nad planom. Vrednostna 
realizacija je prav tako nad 
predvideno, vendar povprečna 
prodajna cena zaostaja, saj je 
je v odpremljeni količini 376 
ton žice in pa sidrne verige, 
namenjene izvozu. Podobno 
kot v TOZD vijakarna tudi tu 
ugotavljajo, da se program sa
nacije ne izvaja v celoti, kar 
kažejo podatki o finančnem 
poslovanju v juliju in avgustu, 
za september pa bodo znani 
koncem oktobra.

TOZD kovačnica je proiz
vodni plan dosegla 96 %, od
prema je bila na planirani viši
ni. Se posebno je bila uspešna 
proizvodnja dvoverižnih trans
porterjev, po katerih je veliko 
povpraševanje. Nad planom je 
tudi proizvodnja omč, stezalic, 
žičnih spon, za interni trg pa

oprema za sidrne verige. V iz
delke TOZD kovačnica je vlo
ženo dosti dela, zato je doseže
na prodajna cena nad povpreč
no. Težave pa imajo z nekate
rimi neakumulativnimi izdelki. 
Ob sestavljanju gopodarskega 
načrta bo potrebno to upošte
vati.

V TOZD orodjarna in vzdr
ževanje je še vedno problem 
delovna sila, kar pa ni lahko 
rešljivo. Kljub temu skušata 
potrebe proizvodnih TOZD 
čimbolje zadovoljiti.

TOZD industrijska oprema 
je plan proizvodnje presegla za 
21 % in je tako dosegla največ
jo proizvodnjo letos. Takšni 
proizvodnji je sledila tudi us
pešna prodaja, ki je znašala
3,545.000 din. Le v marcu je 
bila dosežena višja.

V preteklem razdobju smo 
znatno zaostajali za predvide
nim izvozom. V septembru 
smo izvozili največ v letošnjem 
letu, 187 % v primerjavi s pla
nirano količino in 181 % vred
nostno. Kumulativno pa še ve
dno zaostajamo. Dosežena pro
dajna cena pa je znatno nižja 
od domače.

Ob koncu navajamo podat
ke o doseženih OD na delavca
v avgustu:

Jesenice 5829
Ravne 6320
Store 5914
Plamen 5404
Tovil 5821
Veriga 5571
Žična 5612
MI 6.494
DS SŽ 8602

Marjana Kozamernik

Splošni sektor — 
raznovrstna dejavnost

V našem splošnem sektorju se 
stekajo mnoge dejavnosti, brez 
katerih si danes ni mogoče zami
sliti dela in obstoja delovne or
ganizacije.

Da bi naši bralci o tem zve
deli kaj več, smo vodji splošnega 
sektorja tov. Stušku zastavili ne
kaj vprašanj. Pa poglejmo, kaj 
smo ga vprašali in kaj je odgo
voril :

VPRAŠANJE
Delo v splošnem sektorju je 

zelo različno, saj spada vanj po 
organizacijski strukturi več de
javnosti. Kakšni problemi se po
javljajo pri koordinaciji dela 
vseh različnih področij ?

ODGOVOR
Splošni sektor že z imenom 

pove, da se v njem opravljajo 
dela, ki ne spadajo v noben bolj 
specialen sektor. Nekatera stalna 
dela so že opredeljena kot sploš
na in iz skupa teh del se je izo
blikoval oddelek referat ali po
sebna opravila. Precej je del, ki 
bi jim lahko rekli »dela ad hoc-« 
in ki pridejo v splošni sektor, ker 
je jasno, da se v drugih sektorjih 
ali službah že po njihovi naravi 
najbrž ne morejo opravljati. 
Takšno delo je na primer ureja
nje vprašanj s krajevno skup
nostjo, razdelitev zemljišča vrtič
karjem, posredovanje spornih za
dev predsedniku izvršnega sveta 
glede samoupravnega sporazume
vanja za interesne skupnosti in 
podobno. Še več pa je takšnih 
del, ki ne padejo povsem v nor
malno strukturo del splošnega 
sektorja, temveč na njihovo ob
robje in so nekakšen operativni 
konglomerat vsega splošnega, kar 
je treba v tovarni podelati. 
Usklajevanje in opravljanje takš
nih del je najtežje. Koordinacija 
del med oddelki ali referati v 
sektorju so včasih težavni zaradi 
svoje različnosti, saj se je treba 
v enem dnevu ukvarjati od ure

ditve skladišča za krompir in 
ukradenih verig ali greznice v 
počitniškem domu do razlaganja 
akta na samoupravnem organu 
in zastopanja tovarne na sodišču. 
Zaradi nehierarhične povezave 
vodenja pa je koordinacija sploš
nih del med sektorji malodane 
nemogoča.

VPRAŠANJE
Prav zdaj pripravljamo pro

grame dela posameznih sektorjev 
in služb na osnovi svobodne me
njave dela. Ker te programe de
lamo letos prvič, se verjetno po
javljajo nekatere težave. Kako 
ste pripravili osnutke programov 
dela v splošnem sektorju?

ODGOVOR
Tako kakor je bilo do

govorjeno. Vsa dela in naloge 
sem porazdelil po stroškov
nih mestih, izračunal število 
točk in procentualno razmerje 
razdelitve vrednosti programa 
med nalogami in med stroškov
nimi mesti, prištel ustrezno pro
centualno povečanje za leto 1979 
in glede na število zaposlenih 
razdelil po temeljnih organizaci
jah. Isti princip sem uporabil za 
stroškovno skupino I. in II. Po 
mojem mnenju bo imel program 
dve veliki težavi: pravilnost za
jemanja stroškov po stroškovnih 
mestih glede na staro število 
mest in odločitev o ocenitvi stro
škov oziroma OD še zlasti, če 
upoštevamo ocenitev del in na
log.

VPRAŠANJE
Kot nam je znano, prvi refe

rendum za sprejem novega spo
razuma o delitvi OD ni uspel. O 
vzrokih smo dosti razpravljali in 
o njih pisali. Zakonski predpisi 
določajo, da moramo imeti te za
deve urejene do 11. decembra 
1979. Kako daleč je priprava 
predloga sporazuma in pravilni
ka o delitvi OD?

ODGOVOR
Najprej moram poudariti, da 

zakonski predpisi določajo 11. 12. 
1978 kot skrajni rok samouprav
ne normativne ureditve skladno 
z zakonom o združenem delu. V 
ta rok pa bi kvečjemu lahko šteli 
razvid del in nalog. Sporazum in 
pravilniki o dohodku pa bi mo
rali biti sprejeti že do 31. 12.
1977. Samoupravni sporazum o 
skupnih osnovah za razporejanje 
čistega dohodka in delitvi sred
stev za OD je bil na referendu
mu januarja zavrnjen. Isti spora
zum se bo z malenkostnimi spre
membami ponovno pojavil na re
ferendumu, le da bodo delavci 
hkrati odločali tudi o pravilnikih 
TOZD za delitev obeh dohodkov, 
kar pomeni, da bo zajet celoten 
kompleks delitve OD do približ
nega individualnega izračuna. 
Skupaj s tem bo rešen tudi raz
vid del in nalog. Danes je situa
cija naslednja: osnova za vse de
lo glede na sklep DFO o hkratni 
in ne postopni rešitvi vprašanja 
delitve čistega dohodka je razvid 
del in nalog. Ta razvid je izde
lan za temeljne organizacije si
drne verige, vijakarno, vzdrževa
nje in kovačnico. Razvid ponov
no dela orodjarna, ker stari kon
cept ni bil pravilen, pripravlja 
ga verigama, TIO ga je že oddal, 
vendar še ni pregledan. Najtežje 
tako z razvidom kakor z ocenitvi
jo del in nalog pa bo v skupnih 
službah, kjer je najmanj izdela
nih oziroma pripravljenih krite
rijev. Do roka bodo po vsej ver
jetnosti sprejeti pravilniki za de
litev OD za temeljne organizaci
je sidrne verige, vijakarno, vzdr
ževanje, kovačnico, morda tudi 
verigarno in orodjarno s tem, da 
bodo po sprejemu razvida potreb
ne nekatere korekcije. Skoraj go
tovo bo TIO v zakasnitvi. Velike 
težave pa bodo s skupnimi služ
bami.

(Nadaljevanje na 2. strani)
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OB DEVETEM KONGRESU SLOVENSKIH 
SINDIKATOV

Prav ob izidu našega glasila je končal z delom 
9. kongres slovenskih sindikatov, ki je bil 25. in 26. ok
tobra 1978 v Mariboru.

O pripravah na kongres smo v VERIGI že pisali, 
pričakujemo pa, da nas bo naš delegat, ki je sodeloval 
na kongresu, preko našega glasila seznanil o delu in 
predvsem o zaključkih kongresa slovenskih sindikatov.

Simbol 9. kongresa, ki ga posredujemo, je posrečen 
prikaz delavskega gibanja. Srp in kladivo, ki v dvobarv
ni predstavitvi vključuje številko devet (zaporedna šte
vilka kongresa). Srp se ob vrhu prelije v plamenico, ki 
simbolizira revolucijo in rast delavskega gibanja. Avtorji 
so dipl. arch. Matevž Bertoncelj in grafični oblikovalec 
Ivan Dvoršak iz Maribora. Simbol je še posebno zanimiv 
za zbiralce značk.

kkkkkkkkkkkkkkkkk★★★kk★kk
kk★★★kkkkkkkkk★★

POPRAVEK
V članku ZMANJKALO DENARJA, ki je bil objavljen v št. 9 VERIGE, je v postavki rekreacijsko kegljanje, tiskarski škrat pozabil pred ničlo vstaviti št. 1, kar pomeni, da je porabljeni znesek 10.244 din in ne 0.244, kot je 

bilo objavljeno.
Se opravičujemo!

Delo na plinovodu v bližini Lesc

(Nadaljevanje s 1. strani)
VPRAŠANJE
Navadno so za vse nas naj

bolj zanimivi sporazumi o delitvi 
OD in o delovnih razmerjih. Pri 
obravnavi osnutkov teh sporazu
mov je javna obravnava najbolj 
živahna, saj se njihova vsebina 
konkrento nanaša na pravice in 
dolžnosti delavca v združenem 
delu. Kdaj bo pripravljen osnu
tek sporazuma o delovnih raz
merjih?

ODGOVOR
Pretežni del pravilnika o de

lovnih razmerjih je v konceptu 
pripravljen. Manjkajo ravno za
deve v zvezi z odmori, dopusti 
in prostim časom. Predvidoma bo 
osnutek pripravljen do konca te
ga meseca.

VPRAŠANJE
Predvidene so nekatere spre

membe pri določanju števila dni 
dopustov. O tem ste že pisali v 
našem glasilu. Kakšen je končni 
predlog ?

ODGOVOR
Končni predlog še ni formi

ran. Vsekakor pa bo osnova vzeta 
iz priporočil in stališč o enotnem 
urejanju delovnih razmerij v SŽ, 
kjer so že ugrajene zakonske 
spremembe. Prav tako je za de
lavce nad 50 let starosti predvi
deno sukcesivno podaljšanje 5 dni 
dopusta, ki ga omogoča zakon.

VPRAŠANJE
V splošni sektor spada tudi 

okrepčevalnica. S kvaliteto hrane 
smo v glavnem zadovoljni, spre
jeli smo tudi zvišanje lastne ude
ležbe za topli obrok. Ali je cena 
malici od junija dalje še po- 
rastla?

ODGOVOR
Ne. Če primerjamo julij in 

avgust, lahko celo ugotovimo, da 
so se stroški nekaj zmanjšali, šte
vilo obrokov pa je naraslo. Ven
dar bo september po vsej verjet
nosti pokazal spet staro sliko.

VPRAŠANJE
Pogosto slišimo pripombe, naj 

bi vsi dobili vrednostne bone v 
enaki višini, v okviru določil sin
dikalne liste in višine razpoložlji

vih sredstev. S temi boni bi po
tem plačevali polno ceno malice. 
Zaželjena bi bila tudi dva raz
lična obroka. Ali obstajajo mož
nosti, da bi vse to realizirali?

ODGOVOR
Dva različna obroka zaenkrat 

tehnično še nista možna, dokler 
ne adaptiramo kuhinje. Zadeva z 
boni bi bila možna, če bi ustva
rili dovolj sklada skupne porabe 
in če bi temeljne organizacije po
krivale eventualne izgube, ki bi 
lahko nastale z upadom števila 
uporabnikov ob spreminjanju 
cen.

VPRAŠANJE
Kmalu bodo znani poslovni 

rezultati počitniškega doma. Ka
ko ocenjujete letošnjo sezono?

ODGOVOR
Letos je bila na pobudo sin

dikata cena v počitniškem domu 
nespremenjena, medtem ko se je 
za ožje svojce celo za 20 % 
zmanjšala. Prav tako se je na 
predlog sindikata skrajšala doba 
sezonskih in podaljšala doba 
predsezonskih cen. Ugotavljamo 
pa, da se je število nočitev pove
čalo za 27 % ali 1023 nočitev. 
Tako je pred zaključnim raču
nom težko reči, kakšen je bil 
končen uspeh.

VPRAŠANJE
Kakšne so možnosti za adap

tacijo počitniškega doma v pri
hodnjem letu?

ODGOVOR
Teh možnosti ni. Urediti bo 

treba ponikovalnico in nekatera 
manjša popravila. Predvidena je 
tudi izdelava glavnega projekta 
za adaptacijo starega doma, kaj 
več pa realno ne bomo uspeli. 
Stvari v Crikvenici in pri nas se 
odvijajo zelo počasi. Za lokacij
sko dokumentacijo pri zavodu za 
urbanizem Crikvenica imamo 
vloženo vse potrebno že od 5. 
maja letos, vendar še vedno ni 
nič narejenega.

Tovarišu Stušku, ki bi nam 
lahko posredoval odgovore še na 
mnogo drugih vprašanj, se naj
lepše zahvaljujemo.

Uredništvo

Plin pred vrati
Vsakdo, ki se pelje po glav- O prednostih kurjenja z že

ni cesti od Lesc proti Ljubljani 
ali Radovoljici, lahko vidi, da 
se dela v zvezi s slovenskim pli
novodnim sistemom vedno bolj 
približujejo tudi naši tovarni.

Delavci firme SPI-BATIG- 
NOLLES in njihovi kooperantje 
skoraj brez zamud polagajo še 
zadnje kilometre slovenskega 
plinovodnega sistema (severni 
krak), po katerem bo pritekal 
zemeljski plin iz Sovjetske zve
ze in s katerim bo kurilo za 
začetek 62 slovenskih organiza
cij združenega dela.

Glavni magistralni plinovod 
poteka severno od Radovljice 
proti Jesenicam (za Železarno 
Jesenice), ki je najbolj odda
ljen potrošnik zemeljskega pli
na na tej veji v Sloveniji. Od
cep za Lesce je narejen v Novi 
vasi in poteka preko leškega 
letališča proti tovarni Žito v 
Lescah. Med novim skladiščem 
Žita in Pinterjevim parkom 
severno od železniške proge je 
locirana merilno regulacijska 
postaja za zemeljski plin. To 
bo stavba velikosti ca. 11X 6 
X 3,5 m z varovalnim pasom 
30 m na vse strani, kjer se bo 
visoki tlak plina reduciral na 
nizki tlak, tako da bo upora
ben za odjem v naši OZD.

meljskim plinom sem v glav
nem že omenil v enem izmed 
prejšnjih številk glasila.

Kaj pa cena zemeljskega 
plina?

Ugotavlja se, da bo cena ze
meljskega plina višja kot je 
sedanja cena mazuta. Vendar 
so svetovne napovedi takšne, 
da se bo cena mazuta hitreje 
povečevala kot pa cena zemelj
skega plina, tako da je tudi s 
tega stališča upravičena upora
ba zemeljskega plina kot ener
getskega medija.

Osnovna cena za leto 1978 
je določena z 3,05 din za 8900 
kcal/Nm3.

Osnovna cena je izoblikova
na iz naslednjih stroškov:

— nabavna cena,
— penali,
— stroški transporta preko 

CSSR in Avstrije,
— stroški obratovanja slo

venskega plinovodnega siste
ma.

Pri tem predstavljajo zad
nje tri postavke približno 55 % 
osnovne cene zemeljskega 
plina.

Seveda se bo osnovna cena 
zemeljskega plina tudi spremi
njala, predvsem v odvisnosti 
porabe. Osnovna cena namreč 
velja samo za enakomerni od
jem skozi vse leto. Nihanja na 
večjo ali manjšo porabo pa bo
do vplivala na povečanje os
novne cene zemeljskega plina.

Na kratko lahko zaključim:
Ne glede na trenutno ceno 

zemeljskega plina predstavlja 
nov vir energije pri slovenskih 
porabnikih sigurno določene 
pozitivne lastnosti, ki se bodo 
odražale pri delu (tehnologija) 
in varstvu okolja (ekologija), 
kakor tudi pri celotnem slo
venskem in jugoslovanskem 
gospodarstvu, ki je vključilo 
obdobje 1976—1980 v akcijo za 
zagotovitev regionalnega prido
bivanja, pretvarjanja, trans
porta in porabe energije.

Lado Žemva

V radovljiški občini smo v 
naši OZD edini odjemalec ze
meljskega plina, in sicer ima
mo določeno pogodbeno količi
no na leto, 1979 3,512.000 Nm3 
plina s pričetkom odjema 1. 1.
1979.

Koliko smo daleč z deli v 
naši OZD?

Načrti za razvod in izvaja
lec del od vstopa v TVL do 
naših potrošnikov so izdelani 
in izbrani. Prav tako je izbran 
najugodnejši ponudnik za opre
mo vseh predvidenih porabni
kov zemeljskega plina. Vsa op
rema (gorilci in merilno-regu- 
lacijska armatura) bo uvožena 
in strokovno montirana. Ob
ljubljeni rok za pričetek doba
ve in montaže opreme je konec 
oktobra.

s n e ž n a  v e r i g a

R I V A L
najlažja 
naj hitrejša

ALI VESTE?
Dogovorili smo se, da bomo 

najprej opremili s plinsko ar
maturo vse peči v novi kovač
nici, potem žarilne peči in se- 
grevno peč v TOZD sidrne ve
rige in nazadnje še opremili 
kotle v kotlovnici za kombini
rano kurjenje (plin ali mazut).

— Da smo v TVL leta 1968 (torej pred desetimi leti) izdelali 
9,208.287 kg izdelkov, zaposlenih pa je bilo takrat 1034 delavcev (pov
prečno), kar pomeni, da je odpadlo na vsakega zaposlenega 742 kg pro
izvodnje mesečno. Letos po podatkih za prvo polletje pa smo proizvedli 
891 kg mesečno na vsakega zaposlenega, kar pomeni, da je bila letos 
proizvodnja na posameznika mesečno za 149 kg večja kot pred dese
timi leti. Porast produktivnosti, ki se najbolj realno ocenjuje po koli
činski proizvodnji, je očiten. Vendar bi glede na vložene investicije 
v tem času in modernizacijo tehnologije pričakovati več.



Izgradnja nove proizvodne hale
Zadnje poročilo o izgradnji 

novega objekta sem podal v ju
liju. Med tem se je na našem 
največjem gradbišču marsikaj 
spremenilo in seveda tudi pre
maknilo, tako da bo ponovno po
ročanje o izgradnji obširneje za
jelo celotno problematiko. Ta je 
seveda zanimiva za celoten ko
lektiv naše tovarne, saj vsi pri
spevamo k novogradnji, posebno 
pa TOZD orodjarna in še posebej 
naš novi TOZD TIO, ki še vedno 
živi in dela v nenormalnih po
gojih za delo.

Najprej bi se vrnil h gradnji. 
V samem začetku montaže jekle
ne konstrukcije so dela potekala 
zelo hitro in objekt je kar vidno 
rasel in dobival svojo končno po
dobo. Za to je seveda poskrbela 
primerna mehanizacija in kar tri 
ekipe izvajalca TRIMO. Sredi 
avgusta pa se je zadeva zatak
nila, in sicer zaradi različnih 
vzrokov. TRIMO, kot izdelovalec 
hale »na ključ«, kot rečeno, ni 
pravočasno nabavil svetlobne ku
pole pri Novolesu in tako seveda 
ni mogel pričeti s pokrivanjem 
izgotovljene jeklene konstrukcije 
za proizvodno halo. Ko so te pri
šle, pa ni pravočasno organiziral 
zaščitnega barvanja zgornjega 
dela nosilcev jeklene konstrukci
je, tako da je moral naš nadzor
ni gradbenik celo ustaviti pokri
vanje objekta.

katerem bo zabetoniran izoliran 
parapetni zid z zaključnim pro
filom na vrhu. Ta profil je obe
nem osnova za slepe okvirje alu
minijastih oken. Parapetni zid v 
prizidku objekta je že narejen, 
manjka samo zaključni profil, ki 
ga montira TRIMO.

Sama proizvodna hala je pri
pravljena za postavljanje slepega 
okvirja oken in oblaganje s fa
sadnimi ploščami. Hidroizolacija 
strehe, ki jo na našo željo in po 
dogovoru s TRIMO Trebnje iz
deluje podjetje TECTUM Ljub
ljana, pa poteka pravočasno in 
v skladu z dogovorom. Omeniti 
moram, da je za to odločilnega 
pomena primerno vreme, saj je 
od suhe podlage odvisna tudi 
kvaliteta hidroizolacije na strehi. 
Prav tako smo po nasvetu izva
jalca hidroizolacij TECTUM spre
menili prvotno dvoslojno hidro
izolacijo izotekta, ki je imel zgo
raj refleksni premaz, obstojen 
največ 2 leti. Glede na možnosti, 
ki jih imamo zaradi razponov no
silcev in s tem seveda strešne 
kritine, smo se odločili za 5 mm 
sloj hidroizolacije, imenovan bi- 
rezplast T 5 in zgoraj 4 mm sloj, 
imenovan refleks BIT. Ta je po
sut s škriljem, ki je vtisnjen in 
tako preprečuje škodljivi vpliv 
sonca na hidroizolacijo. Obstoj
nost tega sloja je 5—10 let in se 
ga da popravljati.

-  7g ip

Nova hala dobiva končno obliko

Kljub temu, da je bil praktič
no ves material za montažo hale 
na gradbišču, pa nam je sčasoma 
ostala na delu samo ena ekipa, 
ker ima TRIMO podobno grad
bišče v Tržiču in na Blejski Do
bravi. Vse naše prizadevanje, da 
bi to nekako pospešili, so dodat
no pokvarili še dopusti, izgovor, 
da nimajo zadosti atestiranih va
rilcev in končno še nepodpisan 
dogovor med TRIMO-Trebnje in 
»Alprem« Kamnik zaradi izdela
ve aluminijastih oken.

Zaradi pomanjkanja lastnih 
delavcev je moral TRIMO po
iskati dodatne izvajalce za barva
nje jeklene konstrukcije in po
krivanje strehe z njihovo kritino. 
Izdelava aluminijastih oken, 
montaža in zasteklitev bo po vsej 
verjetnosti stekla po dogovoru z 
»Alpremom«, saj so si objekt že 
ogledali in prav tako smo imeli 
več delovnih sestankov o izvedbi 
in detajlih, če bi že imeli izdelan 
parapetni zid v skladišču, bi nam 
montirali tudi slepe okvirje za 
omenjena aluminijasta okna. Ta 
okna pridejo po celi dolžini no
vega objekta, in sicer na obeh 
straneh. Prav tako bodo taka 
okna montirana v pritličju in 
nadstropju prizidka.

Trenutno na gradbišču pote
kajo naslednja dela:

Dokončuje se varjenje nosilne 
konstrukcije, nakar se bo takoj 
začela montaža svetlobnih kupol 
in pokrivanje strehe s »trimo« 
ploščami. SGP Gorenje Radovlji
ca izdeluje v skladiščnem delu 
hale temelj parapetnega zidu, na

novembra 1978 tako, da se bo 
lahko pričelo z izgradnjo grobih 
instalacijskih del.

Po drugi plati pa še vedno te
čejo dela za pridobitev gradbe
nega dovoljenja III. faza, ki ob
sega vse preostalo od tehnologije, 
instalacij, tehnoloških odplak, po
žarnega varstva, varstva okolja 
pred hrupom in onesnaževanjem 
do izdelanega projekta za skla
diščenje olj, barv in lakov ter 
primernega pripravljanja in od
stranjevanja emulzij. O vsem 
tem bom več povedal v eni pri
hodnjih številk.

Ivo Vukovič Montaža jeklene konstrukcije je nevarno delo

V premislek

V prizidku objekta tečejo pri
prave za pokrivanje strehe, SGP 
Gorenje pa je v glavnem zaklju
čil vsa betonerska dela.

Zaradi bližnje izgradnje plino
voda zemeljskega plina, ki bo na
pajal našo tovarno, je seveda 
nujno, da z njegove trase umak
nemo vse tisto, kar je v napoto, 
oziroma prej izdelamo določene 
objekte, kot sta zasilni izhod iz 
zaklonišča in povratna kanaliza
cija ob JZ steni objekta. Plinska 
cev premera 125 mm bo tekla v 
globini 1,5 m in sicer med pri
zidkom in Šobčevo ulico ter ob 
JZ steni objekta do plinske po
staje. Samo polaganje plinovoda 
poteka tako, da s trase odstra
nijo prst, pripeljejo cevi in jih 
pri varjenju postavijo na pod
stavke tako, da lahko pri nadalj
njem delu izvedejo kontrolo 
zvarjenih mest z izotopom in izo
lacijo cevi. Šele nato pride ko
panje jarka, spuščanje cevi v 
jarek, zasipanje in ureditev oko
lice.

Iz tega je takoj razvidno, da 
moramo čimprej odstraniti grad
beno dvigalo in sprostiti celotno 
traso, kar je že v teku in bo 
pravočasno urejeno.

Iz opisa sedanjega stanja in 
del, ki so v teku, upamo, da se 
bo TRIMO držal dogovorjenih 
rokov, ki so jih ob ponovnem 
pregledu situacije določili in pod
pisali najvišji vodilni organi 
obeh podjetij. Po tem dogovoru 
bi moral biti celoten objekt po
krit, zaprt in zasteklen do konca

Osnovna značilnost sedanje 
moderne dobe je nesluten raz
voj proizvajalnih sil. V zadnjih 
desetih letih smo bili priča 
pravi tehnološki revoluciji in 
znanstvenim dosežkom na raz
ličnih področjih, ki zaradi stro
kovne zahtevnosti pri obvlado
vanju posameznih problemov 
vse bolj vodijo v specializacijo 
in širšo delitev dela, obenem 
pa v organizirano povezovanje 
in združevanje umskih in eko
nomskih potencialov. V vsako
dnevnem žargonu navadno 
ugotavljamo, »da je življenje 
postalo zahtevno in komplici
rano«.

Nauk o nenehnem in stal
nem razvoju nas uči, da stvari 
in rešitve niso nikoli dokončno 
oblikovane in definirane. Raz
voj se nikoli ne ustavi in ne
nehno teče dalje.

Tako lahko zaključujemo, da 
pine odvisen predvsem od kva
litete njenih subjektov, ki se 
odraža v kvalifikacijski struk
turi in strokovni usposobljenosti 
ter nenehnem izobraževanju ob 
delu in strokovnega izpopolnje
vanja le-te. Kadar so programi 
dela jasno začrtani in ciljno 
opredeljeni, ti subjekti pa tvor
no povezani v delovne skupine 
(teame), uspeh navadno ne izo
stane.

Pot, da pridemo do končne
ga proizvoda, ki v skladišču 
gotovih izdelkov čaka na od
premo, je sestavljena iz mnogih 
aktivnosti, ki jih v grobem 
lahko razdelimo v dve skupini:

— naloge pripravljalne 
funkcije za proizvodnjo in

— neposredna proizvodnja.
Odgovor na vprašanje, kdaj

bo proizvodnja nemoteno in s 
tem optimalno potekala, je do
kaj lahek in enostaven — ta
krat, kadar bo dobro priprav
ljena, kadar bodo vse malen
kosti do zadnje faze predvide
ne in predhodno proučene.

To, da je proizvodnja »do
bro postrežena«, je osnovna 
naloga strokovnih služb. Zakaj 
takšen uvod k jedru proble
ma? Zato, da so nakazani vzro
ki in osnovni koncepti dela pri 
reševanju tekočih nalog.

Nesporno je, da v sklopu 
nalog v pripravljalni funkciji 
proizvodnje zavzame tudi teh
nološki oddelek pomembno in 
odgovorno mesto. Ob znanih 
naporih naše DO za prehod v 
kvalitetnejšo proizvodnjo, ki 
nam bo rezala boljši kos kru
ha, je ta odgovornost še veliko 
večja. Najtežje je vedno takrat,

ko je treba stvari realizirati v 
praksi. Ob vsakodnevnem delu 
je tehnolog postavljen pred vr
sto zahtevnih vprašanj, kate
rim mora dati odgovor. Delo 
je uokvirjeno v razpoložljive 
možnosti in v izbiro optimalne 
variante, sestavljeno iz samo
stojnega teoretičnega razglab
ljanja, do konsultacij s sode
lavci in aktivnega vključeva
nja v nulti seriji. Tehnolog 
mora biti nosilec racionalizacij 
in izboljšav ter s tem adapta
cij že utečenih postopkov, prav 
tako pa tudi avtor in predla- 
galec takih načinov dela, ki 
bodo razbremenjevali delavca 
težkih fizičnih del.

Tu se pripravlja tudi teh
nična dokumentacija, ki mora 
biti popolna, pregledno shra
njena in zavarovana, saj je re
zultat dolgoletnega dela, truda 
in raziskav in tako predstavlja 
največjo vrednost tovarne. Ker 
želimo v celoti vplivati na vse 
znane aktivnosti nekega tehno

loškega procesa (uskladiščen j e 
materiala, transport, delovne 
in kontrolne operacije, embali- 
ranje, skladiščenje izdelka), 
uvajamo v tem oddelku tudi 
delovne naloge s področja em- 
baliranja, transportni študij, 
študij tlorisnih dispozicij ter 
interno standardizacijo mate
rialov, izdelkov itd. ter s tem 
v zvezi planiramo dodatne iz
vajalce nalog. Ob vseh teh za 
proizvodnjo življenjsko po
membnih nalogah, pa ugotav
ljamo, da izredno zanimivo 
strokovno delo v tem oddelku 
ni privlačno.

Naša prizadevanja za prido
bivanje kadrov z zahtevano 
šolsko izobrazbo, ki bi pokri
vali tekočo fluktuacijo in nove 
potrebe, so ostala neuspešna.

Kaj se bo zgodilo s proiz
vodnjo, ki ostaja brez strokov
nega kadra v tehnološkem od
delku? Odgovor je grenak .. .

Gvido Melink

Kaj pa odgovornost 
za izgube

Ko informiramo kolektiv o 
podatkih, o izgubah, postane 
aktualno vprašanje tistih 
TOZD, ki poslujejo z izgubami. 
Zgodbe o »izgubarjih« trajajo 
že predolgo in se prepogosto 
ponavljajo. Precejšnje število 
ljudi je prepričano, da bo od
pravljanje nerentabilnega po
slovanja z izgubami toliko tež
je, če bomo nadaljevali s prak
so, da poravnamo izgube na 
račun tistih, ki poslujejo in de
lajo dobro. Potrebno bo kon
kretizirati odgovornost za po
slovanje z izgubami. Pri seda
nji praksi, to je saniranje iz
gub, je bilo dokaj takšnih ne
razumljivih postopkov, ki iz
krivljajo nekatera temeljna na
čela samoupravnih družbeno
ekonomskih odnosov, kot so: 
načela dohodka, samoupravno 
dogovarjanje, delitev po rezul
tatih in podobno. Vse preveč 
je bilo in je pri izgubarjih pri
sotno prepričanje, da nekdo 
mora prikriti izgube, ker je ne
gativno vplivala na gospodar
ski odnos in boljšo organizacijo 
dela in poslovanja. Analize 
vzrokov takšnega poslovanja 
kažejo, da so najbolj odgovorni 
TOZD sami in sicer zaradi sla
be organizacije in zaradi ne- 
prilagajanja tržišču. Prav go

tovo bi bilo drugače, ko bi iz
ražali zahteve po zakonskih 
normah, po katerih je za te 
kolektive predvideno izplačeva
nje zajamčenih osebnih dohod
kov za dobo nerentabilnega 
poslovanja.

Gotovo ne bo nihče zado
voljen, da bi prišlo do tega, 
toda enkrat bo treba po tej 
poti, če želimo izkoreniniti na
vado, da živimo na tuj račun. 
Odkrito je treba povedati, da 
je med temi temeljnimi orga
nizacijami združenega dela do
sti takšnih, ki imajo slabo de
lavno disciplino, nezainteresi
rane strokovne službe, za kate
re bi bil ukrep plačevanja za
jamčenih OD zadosten signal, 
da bi pričeli odločneje odprav
ljati subjektivne slabosti.

Postavlja se vprašanje, ali 
se z uveljavljanjem administra
tivnega ukrepa zaostruje odgo
vornost za izgube. Seveda je 
odgovor povsem pritrdilen. 
Drugo vprašanje je, ali je na 
primer dobro, da zaradi uve
ljavljanja ukrepa vsi člani ko
lektiva dobivajo enak dohodek. 
Zapleteno in pomembno pa je 
vprašanje, ali je kolektiv spo
soben, da se z odpravo lastnih 
slabosti iznebi izgub.

Franc Hanžič



Drugi o nas
Iz Tovarne cementa Beočin pri Novem Sadu smo dobili za

hvalo o dobrem poslovnem sodelovanju in vsestranskem razume
vanju, ki jo dobesedno objavljamo.

»■Vama i Vašim saradnicima, želim da izrazim, u ime Beo- 
činske fabrike cementa, i u svoje lično ime, veliku zahvalnost na 
razumevanju i dobroj poslovnoj saradnji, posebno ističuči krizne 
situacije.

Zahvaljujuči Vašem punom razumevanju i vanrednom zala
ganju za izradu lanaca i spojnica mimo svih planskih rokova, 
Beočinska fabrika cementa nije imala veci zastoj u proizvodnji 
cementa, od čega je imalo koristi i društvo i sama radna orga
nizacija.

U svako doba spremni smo da vam pomognemo, ako nam 
pružite priliku za to.

Uz najlepše želje za uspešan rad i u buduče, drugarski vas 
pozdravljamo.«

Od Kočevske 
Moravcev

Začetki mladinskega gibanja 
v Sloveniji segajo tja v devet
najsto in začetek dvajsetega sto
letja. Mladina je delovala v 
mnogih društvih, legalnih in se
veda v ilegalnih organizacijah 
SKOJ in tudi v partijski orga
nizaciji.

Proces nastajanja Zveze slo
venske mladine kot množične 
mladinske organizacije se je začel 
v letu 1942 in se končal s prvim 
kongresom ZSM oktobra 1943 v 
Kočevski Reki. Neposredno odgo
vornost za nastajanje množične 
mladinske organizacije je nosil 
SKOJ, ki je v tem času tudi 
usmerjal priprave na kongres.

Kako je nastopala ZSM med 
NOB? Mladi so po napotilih OF 
ustanavljali odbore ZSM po va
seh, mestih, tovarnah, ulicah itd., 
nato pa tudi rajonske ter okrož
ne odbore. Kot idejno jedro je 
med mladimi delovala SKOJ, ki 
je bila tudi po prvem kongresu 
jedro in najatraktivnejši del or
ganizacije mladih

Osrednja dejavnost organizi
rane mladine pred prvim kongre
som so bila poleg množičnega 
vključevanja v boj proti okupa
torju tudi tekmovanja v zbiranju 
najrazličnejšega materiala za 
partizane.

10. 10. 1943 se je zbralo v Ko
čevski Reki okoli 190 delegatov.
V resoluciij so med drugim na
pisali: »Na svobodnem sloven
skem ozemlju smo prvič mani
festirali enotnost, ki jo je sloven
ski narod skoval v težki borbi.
V imenu vse slovenske mladine, 
ki nas je izbrala na demokrati
čen način, smo poudarili našo 
brezmejno ljubezen do domovine 
in do naroda, naše vsestransko 
zaupanje v OF, v NOB in v njen 
glavni štab «

Za drugi kongres ZSM so bile 
priprave še bolj poglobljene. Mla
dim je uspelo, kljub še vedno 
hudim sovražnikovim pritiskom, 
sklicati predkongresne pokrajin
ske konference. Takoj po osvobo
ditvi, od 24. do 27. junija pa so 
se v Ljubljani zbrali na kongre
su. Ta kongres je pomenil obra
čun štiriletnega dela in razvoja 
mladinske organizacije v NOB, 
hkrati pa je nakazal novo pot, 
ki jo je od slovenske mladine 
zahtevala osvobojena domovina.

V gradnji in obnovi domovine 
je mladina do 3. kongresa, ki je 
bil spet v Ljubljani od 12. do
15. maja 1947, prispevala kar 2,6 
milijona udarniških delovnih dni. 
Njena pripravljenost je gotovo 
izvirala iz prepričanja, da so bre
mena ljudstva tudi njena. Mladi 
so čutili, da je čas velikih stva
ritev njihov čas.

V skladu s takratnim petlet
nim načrtom so tudi mladi za
stavili vrsto nalog, predvsem o 
pomoči pri gradnji industrije in 
v gradbeništvu. Zastavili so tudi 
obsežen program udarniških ak
cij. Na kongresu so preimenovali 
ZSM v Ljudsko mladino Slove
nije.

Organizacijska in politična 
trdnost, ki so jo mladi dosegli še 
pred tretjim kongresom in jo na 
njem še okrepili, je omogočila, da

reke do

so do četrtega kongresa svoje 
delo podredili zahtevam petletne
ga načrta in vanj vključili široke 
množice mladih. Organizacija se 
je čedalje bolj širila, predvsem 
zunaj glavnih središč. Od 115 ti
soč mladih v času 3. kongresa, 
so imeli ob 4. kongresu 150 tisoč 
članov (87% vse mladine). Na 4. 
kongresu ZMS v Ljubljani od 5. 
do 8. aprila 1949 so zelo veliko 
pozornosti namenili vprašanju 
mladega delavca.

V Mariboru, industrijskem 
središču, ki je mnogo prispevalo 
h graditvi socializma, so se od
10. do 12. oktobra 1953 zbrali 
delegati organizacij ZMS na 5.

kongresu. V skladu z družbeno
ekonomskimi spremembami so 
tudi mladi sprejeli vrsto nalog, 
še posebej pa so spregovorili o 
nalogah pred volitvami v prvo 
novo skupščino.

Cas 6. kongresa ZMS, ki je bil 
od 13. do 15. septembra 1957 v 
Celju, lahko označimo za obdobje 
prizadevanja vodstva in članstva, 
da se mladinska organizacija po 
vsebini, po oblikah in metodah

dela čimbolj prilagodi zanima
nju, hotenjem in potrebam mla
dega človeka. V tem obdobju so 
ponovno oživele mladinske delov
ne akcije, ki so pred tem že ne
koliko zamrle. Mladina je spre
jela pomembne sklepe za izpol
nitev petletke in tako v veliki 
meri prispevala k razvoju družbe.

Na 7. kongresu, ki je bil od
26. do 27. januarja 1962 v Kra
nju, so ugotavljali, da se mladina 
čedalje bolj zanima za vsa vpra
šanja družbenoekonomskih odno
sov in da se povsod želi vklju
čevati v široko politično aktiv
nost.

V resoluciji 7. kongresa so 
med drugim zapisali, da mladi 
v tovarnah spremljajo in aktivno 
posegajo v delovanje organov 
delavskega samoupravljanja, mla
di na vasi pogumno iščejo novih 
poti in razpravljajo o politiki 
razvoja kmetijstva in v šolah ak
tivno sodelujejo v raznih oblikah 
upravljanja ter zagovarjajo mno
ge politične ukrepe za spremi
njanje šole.

Naslednji kongres je bil v Ve
lenju od 11. do 12. junija 1968, 
kar šest let je minilo od prejš
njega kongresa. Čeprav so ob
dobje sedmega kongresa ocenili 
za uspešno, pa vendarle ne gre 
prezreti vrsto slabosti, ki so se 
v tem času porajale v mladinski 
organizaciji. Od vse večje raz
drobljenosti posameznih delov 
mladine do forumskega dela v 
vodstvih organizacije.

Deseti kongres ZSM je bil 
med 2. in 4. oktobrom 1974 v 
Moravcih pri Murski Soboti. Za
črtal je dejansko, po kakovosti 
novo, usmeritev mladih na čvrsto 
pot uresničevanja samoupravlja
nja. Novo ime Zveza socialistične 
mladine, sprejeto na tem kon
gresu in zatem tudi na kongresu 
ZSMJ pomeni tudi novo vsebino 
dela. Vsi deli mladih so se po
novno združili v eno organizaci
jo — šolajoča se mladina, delav
ci, kmetje in .mladi, ki se pove
zujejo po svojem interesu v druž
benih organizacijah in društvih.

Deseti kongres ZSM Slovenije 
pa je bil od 12. do 14. oktobra 
1978, to je v času priprave tega 
mojega prispevka. Zato bom v 
naslednji številki glasila podrob
neje opisal delo in sklepe 10. 
kongresa ZSMS.

Marjan Puhar

NEKAJ ZANIMIVOSTI
0  SODELOVANJU Z 
BEOČINSKO FABRIKO 
CEMENTA IZ BEOČINA

Že skoraj deset let dokaj us
pešno sodelujemo, ali bolje reče
no, oskrbujemo omenjeno tovarno 
z raznimi tehničnimi verigami.

V njihovem procesu proizvod
nje cementa je delež udeležbe 
verig precejšen. Važno vlogo v 
proizvodnji cementa imajo razne 
transportne naprave, ki transpor
tirajo vse od surovin za prido
bivanje cementa, cement med po
sameznimi fazami procesa, do go
tovega izdelka. V skoraj vse te 
naprave pa so vgrajene naše ele- 
vatorske verige in locnji raznih 
dimenzij. Ker igrajo naše verige 
v teh elevatorskih izdelkih ključ
no vlogo pri transportu, je jasno, 
da so zahteve po kvaliteti in s 
tem v zvezi po zanesljivosti in 
nemotenem obratovanju zelo ve
like.

Za primer naj navedem, da 
elevator mlina cementa dvigne v
1 uri 250 ton cementa na višino 
25 m. (Veriga D 36.)

Iz tega podatka si lahko pred
stavljamo, kakšnim obremeni
tvam in obrabi so izpostavljeni 
verižni konci in locnji samo v 
enem dnevu obratovanja. Niso 
bili tako redki primeri, ko je za
radi loma enega locnja ali enega 
člena verige zgrmel na tla cel 
elevator. V takem primeru ne 
gre toliko za vprašanje škode 
reklamiranih verig ali locnjev, 
kot pa za nepopravljivo škodo 
vsled daljših zastojev v procesu 
proizvodnje.

Velike količine verig uporab
ljajo tudi v velikih rotacijskih 
pečeh. Za kompletno enkratno 
menjavo potrebujejo ca. 58 ton 
verig D 20. Zaradi hitre obrabe 
in s tem prepogostih remontov, 
smo tudi za rotacijske peči prav

v letošnjem letu začeli namesto 
navadnih izdelovati visokoodpor- 
ne verige, za predel peči z višji
mi temperaturami pa posebne 
ognjeodporne verige.

Trdnejše poslovno sodelovanje 
se je še posebej razširilo prav v 
zadnjih letih, ko smo začeli osva
jati tehnologijo in proizvodnjo 
visokokvalitetnih verig in loc
njev, brez katerih ne bi mogli 
v korak z ostalimi proizvajalci iz 
zahodne Evrope.

Na podlagi tako uspešnega 
sodelovanja in razumevanja tako 
služb kot TOZD kovačnice in 
OTV do posameznih problemov 
v njihovem proizvodnem proce
su, smo beočinski fabriki cemen
ta letos do konca septembra že 
prodali za 4,500.000 dinarjev ve
rig in locnjev. Do konca leta pa 
jim bomo dobavili še za nadalj
njih 1,500.000 dinarjev blaga, to
rej bomo prodali letos samo tej 
cementarni za preko 6,000.000 di
narjev naših proizvodov.

V splošnem pomanjkanju ce
menta, ki ga pozna že vsakdo, 
kdor ga je potreboval le eno vre
čo, se bomo verjetno vprašali, 
koliko cementa proizvede potem 
ta cementarna?

Beočiinska tovarna cementa s 
približno 2000 zaposlenimi izdela 
dnevno čez 5000 ton cementa ali
150.000 ton mesečno.

Zanimivo je tudi, da bo ko
lektiv v letu 1979 praznoval že 
140-letnico cementarne in da so 
že pred 100 leti izvažali cement 
v Indijo. Cementarna je locirana 
ob bregu Donave, tako da gre še 
danes velik del transporta po tej 
najcenejši »vodni poti«.

Pismeno priznanje iz Beočina 
naj nam bo vzpodbuda, da bomo 
tudi vsem drugim našim kupcem 
znali prisluhniti prav tako tenko
čutno in tako razviti enako us
pešno sodelovanje kot z Beočin- 
sko fabriko cementa.

Franc Meze

VEČ SODELAVCEV — BOLJŠE GLASILO

Brez dvoma si vsi želimo, da bi bilo glasilo VERIGA 
čim boljše, pestrejše in zanimivejše. To pa je možno le 
z večjim številom sodelavcev — dopisnikov.

Zato prosimo bralce, da s svojimi prispevki, predlogi, 
nasveti, idejami ali kakorkoli drugače sodelujejo pri iz
boljšavi vsebine glasila.

Želimo brati o delu, življenju, problemih, uspehih 
delovne organizacije, posameznih TOZD, skupin ali po
sameznih članov DO, političnih organizacij, krajevnih 
skupnostih, interesnih skupnostih, rekreaciji, športu in 
podobno. Zaželeni so tudi prispevki o delu občinske 
skupščine in njenih organov.

Objavljali bomo vaše konstruktivne predloge, želje, 
ideje, zamisli in vse, kar bi bralce utegnilo zanimati, 
ali pa so zanimive za širši krog ljudi in skupnost na
sploh. Seveda si želimo tudi dobrih strokovnih člankov, 
nasvetov in napotkov, ki bi jih lahko koristno uporabili 
pri našem vsakdanjem delu. Objavljali bomo tudi opise 
zanimivih dogodkov iz preteklosti, potopise, šaljive in 
zabavne prispevke, uganke, karikature, fotografije in 
podobno.

Nikogar naj ne skrbi pravilno izražanje slovenščine, 
ker vse članke pregleda in če je potrebno, popravi 
slavist.

Članke lahko napišete ročno ali na pisalni stroj (dva 
razmaka) in pošljete uredništvu, lahko pa jih tudi oseb
no izročite uredniku, ki vam bo z veseljem posredoval 
vse informacije v tej zvezi.

Za članke in ostale prispevke avtorjem izplačujemo 
honorarje po veljavnem ceniku (objavljen v Informa
torju, št. 8/78).

Za sodelovanje vam bomo hvaležni, ne samo mi v 
uredništvu, ampak vsi bralci VERIGE.

Za uredništvo N. Bulut

POROČILO O NESREČAH PRI DELU 
ZA MESEC SEPTEMBER

V septembru se je poškodovalo šest delavcev. To so:
Tutič Nikola in Đorđevič Dragan iz TOZD sidrne verige, Beznik 

Anton in Osenčič Karel iz TOZD kovačnica, Gajser Franc iz TOZD 
verigama in Jagodic Vinko iz TOZD vzdrževanje.

Prevladujejo poškodbe prstov na rokah, le eden si je poškodoval 
prsni koš. Analiza vzrokov nesreč kaže, da pri svojem vsakdanjem 
delu vse premalo mislimo na varno delo, ne upoštevamo dogovorjenih 
pravil, improviziramo, poenostavljamo. Vse to pa se nam maščuje 
s težjimi ali lažjimi nesrečami pri delu. Skušajmo pri delu misliti 
na to, kar delamo, ne spravljajmo sebe in sodelavce v nevarnost. 
Zdrav, vesten delavec ter prav tak odnos do dela je smoter, ki ko
risti ne le posamezniku, temveč celotnemu kolektivu.

Ambulanta prve pomoči je v tem času posredovala 153-krat, in 
sicer: previjanje poškodb 39, prehladi 20, glavoboli in zoboboli 39, 
tujki v očeh 8, vreznine, uhodi 17, udarine in stiskanine 15, opekline 
6, odrgnine 15 in želodčne bolečine 4-krat.

Bolničarki sta 33-krat izmerili krvni pritisk vsem, ki so to želeli 
zaradi počutja ali kontrole.

V septembru smo zabeležili začetna požara v TOZD sidrne verige 
zaradi razlitega mazuta.

Iz SVD

ALI VESTE?
— Da je imela Tovarna verig Lesce pred petindvajsetimi leti po

čitniški dom v Stari Fužini v Bohinju.
— Da so v Bohinju železarili od leta 1549 do 1891, ko je ugasnil 

poslednji plavž. Od sredine 18. stoletja so s Fužinami gospodarili Zoisi. 
Zgodovinski material o tem hrani tehnični muzej Železarne Jesenice.



Delo — smotrna 
človekova dejavnost

V današnjem samouprav
nem sistemu se dohodek in 
osebni dohodki delijo na osno
vi tekočega in minulega dela. 
Pod minulim delom pojmuje
mo prispevek delavcev k uspe
hom in razvoju OZD v pretek
losti in vlaganje rezultatov 
njihovega dela v modernizacijo 
proizvodnje in razširjeno re
produkcijo.

tiven delavec samoupravljanja. 
V TOZD ima funkcijo predsed
nika disciplinske komisije, op
ravlja blagajniške posle pri or
ganizaciji ZB in je član ljudske 
obrambe. V preteklih mandat
nih obdobjih je bil član DS 
TOZD in delovne organizacije 
ter član poslovnega odbora.

Zanima se za splošne infor
macije TOZD, za katere trdi,

da so dobre in povsod doseg
ljive. Prav na osnovi informa
cij je dobro seznanjen z uspe
hom TOZD, ki ni najbolj na 
zavidljivi ravni in meni, da ob
stajajo v samem TOZD in 
skupnih službah še neizkorišče
ni faktorji, ki bi pomagali k 
boljšemu poslovnemu rezul
tatu.

Zaključek razgovora je po
kazal, da je tov. RESMAN ver
jetno tudi edini delavec v de
lovni organizaciji, ki že 32. leto 
dela neprekinjeno na 3 izmene. 
Težko je priznal, da mu nočno 
delo načenja največje člove
ško bogastvo — zdravje. Zato 
želi, da bi mu vodstvo TOZD 
omogočilo dvoizmensko delo, 
vsaj v zadnjih 3 letih pred 
upokojitvijo. Zaradi prilagod
ljive narave je pripravljen celo 
na premestitev, seveda pod po
gojem, da mu ne bi bil okr
njen osebni dohodek.

Prepričana sem, da bo pri
stojni organ TOZD uresničil 
njegovo željo, saj bi ugodil 
vestnemu in pridnemu delav
cu, ki je vse svoje življenjske 
sile vložil v proizvodni proces 
za ustvaritev čim večjega do
hodka TOZD in delovne orga
nizacije.

B. S.

Tudi uredniški odbor tovar
niškega glasila želi popestriti 
vsebino lista s prispevki o raz
govorih z delavci, ki imajo 
najdaljšo delovno dobo v po
sameznih TOZD.

V TOZD sidrne verige že 
od ustanovitve temeljne orga
nizacije prispeva znaten delež 
novo ustvarjene vrednosti v 
proizvodnem procesu tov. RES
MAN STANKO. Zaposlen je 
na delovnem mestu strojnega 
varilca rudarskih jeklenih ve
rig na MRP stroju.

Zaprosila sem ga za kratek 
razgovor, katerega objavljam v 
strnjeni obliki.

RESMAN STANKO se je 
zaposlil v delovni organizaciji
21. 4. 1917, takoj po prihodu 
iz partizanov. Kljub skromno
sti mu obraz razodeva, da je v 
času NOB občutil vse odtenke 
strahu, tesnobe in groze. Na
meščen je bil na delovno me
sto strojnega varilca v verigar- 
ni vse do ustanovitve takrat 
imenovanega OTV.

Čeprav je preteklo od tedaj 
že precej let, mu spomini niso 
zbledeli. Natančno ve, da je to
varna ob njegovem vstopu za
poslovala 250 delavcev, ki so 
delali pod težkimi pogoji. De
lali so na zastarelem in iztro
šenem strojnem parku brez za
ščitnih sredstev. Delo je bilo 
fizično mnogo bolj naporno kot 
danes, ker takrat niso poznali 
posebne skupine za zunanji 
transport. Tudi hudih zim, ko 
je moral pešačiti iz Begunj do 
Lesc, ne bo nikoli pozabil.

»Danes res lahko pokažemo 
ogromen napredek na vseh 
področjih, vendar se moramo 
zavedati, da je ta sad pretek
losti«, je zaključil za današnji 
čas nenavadne spomine in se 
preselil z mislimi v sedanjost.

Tudi sam je napredoval, saj 
s pomočjo modernega stroja 
MRP proizvaja več in kvalitet
nejše.

Tov. RESMAN pa ni samo 
dober varilec, ampak tudi ak

V slogi 
je moč

Vsebina naslova velja za 
vse čase, kraje in prilike. Tudi 
v naši tovarni. Opisal bom dva 
izrazita primera iz naše prakse.

V letu 1975 smo izdelali ve
liko količino nateznih matic za 
Čehoslovaško. Poleg komercial
nega sektorja, ki je preskrbel 
naročilo in vseh služb (plan
skega oddelka, tehnologije iz
delkov, konstrukcije orodja, 
projektive) za izdelavo doku
mentacije, so pri realizaciji so
delovali vsi TOZD. Glavno bre
me so nosili sodelavci iz TOZD 
kovačnica, za kar še danes za
služijo vse priznanje. Tedaj je 
bila osvojena nova tehnologija 
izdelave nateznih matic s hlad
nim preoblikovanjem. Hladno 
preoblikovanje je pogosto ne
uresničljiva želja vseh, ki se 
ukvarjajo s predelavo kovin.

Kot drug primer naj nave
dem sidrne verige 0  100 U 3, ki 
smo jo pred kratkim odposlali 
v Romunijo. Tudi tedaj je šlo 
za vsestransko sodelovanje sko
raj vseh članov našega kolek
tiva. Nesporno zasluži vsak, ki 
je kakorkoli sodeloval, zlasti 
pa sodelavci TOZD sidrne ve
rige, pohvalo. Pri izdelavi te 
verige so bile izkoriščene že 
zgornje zmožnosti naših stro
jev in naprav. Vsekakor lahko 
ladji z našo verigo zaželimo 
srečno plovbo po širnih mor
jih.

Takih primerov lahko na
štejemo še veliko. Iz vseh pa 
dobimo samo en zaključek: Pri 
takem sodelovanju lahko z op
timizmom gledamo v prihod
nost!

Andrej Svetina
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— Spoštovati je treba rodbinske in razne druge zveze, kajti le 
po njih se kam prileze.

— Ali imajo žuljave roke tudi tisti, ki žanjejo plodove tujega 
dela?

Delo II. združene 
konference delegacij

Z uvedbo delegatskega siste
ma imajo delavci v TOZD prek 
svojih delegacij prevladujočo be
sedo med drugim tudi v samo
upravnih interesnih skupnostih.

II. združena konferenca dele
gacij v naši DO združuje samo
upravne interesne skupnosti (SIS) 
s področja zdravstva, pokoj- 
ninsko-invalidskega zavarovanj a, 
otroškega varstva, socialnega 
skrbstva, stanovanjske skupnosti 
ter zavarovanja kmetov. Za pro
bleme in vprašanja, ki jih imate 
s teh področij, se obračajte na 
vodje delegacij oziroma delegate 
v vaših TOZD.

Vodje delegacij: Papier Janez 
(verigama), Pagon Zora (vijakar- 
na), Urh Franc (kovačnica), Po
dobnik Niko (sidrne verige), Pre
šeren Franc (orodjarna), Legat 
Urban (vzdrževanje), Jaušovec 
Marjan (industrijska oprema), 
Melink Marjana (DSSS).

Glede na to, da smo dolžni 
obveščati delavce o svojem delu, 
posredujemo naslednjo informa
cijo:

Konferenca delegacij se je us
pešno sestala 8-krat in postavila 
skupščinam več delegatskih vpra
šanj :

1. Zdravnik obratne ambulan
te naj bi na predlog delegacij 
vsaj enkrat tedensko obiskal de
lovno organizacijo za pisanje re
ceptov in drobnih nasvetov.

Odgovor: Pri vsakem nasvetu, 
predpisu zdravil in izdaji napot
nice je potreben pregled pacien
ta, kar v sedanjih tovarniških 
prostorih ni izvedljivo. Zdravnik 
pa bo prisoten v tovarni vsak 
torek od 13. do 14. ure za:

— izdajanje receptov kronič
nim bolnikom z ustaljeno tera
pijo,

— merjenje pritiska.
2. Izdela naj se primerjava 

odsotnosti z dela med delovnimi 
organizacijami v radovljiški ob
čini.

Odgovor: Primerjava je v te
ku in bo obravnavana na pro

blemski konferenci v oktobru 1.1. 
Odsotnost z dela od 1. 1. 1978 do
31. 8. 1978 med TOZD naše de
lovne organizacije, je naslednja: 

orodjarna 4,24, 
vzdrževanje 2,83, 
vijakarna 6,18, 
verigama 6,64, 
kovačnica 4,38 
sidr. ver. 4,53,
TIO 3,49,
DSSS 5,20.
3. Ugotovijo naj se vzroki pri

tožb pri slikanju v ZD Bled.
Odgovor: Dolgo čakanje po

vzročajo pogoste okvare na rent
genski aparaturi.

4. Dovoli naj se izbira specia
lista.

Odgovor: Možnost izbire ob
staja. V tem primeru mora pa
cient na napotnici podpisati iz
javo, da bo kril morebitne stro
ške.

5. Delegati se zaradi predolge 
čakalne dobe zavzemajo na uved
bo privatne zobozdravstvene 
prakse.

Odgovor: Z zakonom je dolo
čeno, da privatno prakso lahko 
opravljajo zdravstveni delavci, ki 
so stari 50 let in so privatizirali 
že pred 1. 1. 1975.

Glede na splošno zobozdrav
stveno problematiko je tudi iz
vršni svet občine zahteval poro
čilo o obstoječem stanju in ukre
pih za sanacijo.

6. 6-mesečna valorizacija na
domestil OD se ne izvaja:

Odgovor: Regionalna zdrav
stvena skupnost Kranj sporoča, 
da bo o načinu uskladitve nado
mestil OD v letu 1978 sprejet 
sklep Skupščine RZS Kranj.

Pričakujemo, da se bodo dele
gati, ki doslej niso bili posebno 
uspešni pri svojem delu, prizade
vali ustvariti možnosti, da bodo 
delavci lahko svobodno izražali 
svoje interese in probleme ter 
ustvarjalno delovali pri uresniče
vanju le-teh.

L. S.

Kadrovske vesti
(September 1978)

NOVOSPREJETI

TOZD vzdrževanje:
Ažman Franci, Dobre Jože

TOZD vijakarna:
Jakovljevič Marko, Vukadi- 
novič Liljana, Felič Muha- 
rem, Pečarič Ana, Zalokar 
Darka, Jekič Milan, Kosa- 
novič Uroš

TOZD verigama:
Ljubojevič Ivica, Stejič Ra
doslava, Ljubičič Jakov, 
Arbeiter Stanislav

TOZD kovačnica:
Karo Olga

TOZD sidrne verige:
Ljevar Branko, Dabižljevič 
Dragomir, Ljubojevič Raco

TOZD industr. oprema:
Rekelj Ludvik, Pretnar Mi
lan, Švegelj Andrej

ODŠLI

Splošni sektor:
Vester Antonija

TOZD orodjarna:
Mihelič Stanko

TOZD vzdrževanje:
Skoporc Ignac, Božiček Ivan

TOZD kovačnica:
Tešnovič Milenko, Savano- 
vič Dušan, Mitrovič Velinka

TOZD sidrne verige:
Erpe Bogdan, Dizdarevič 
Asim

POROČILI SO SE

Legat Olga iz TOZD kovač
nica,
Grgič Marlena iz TOZD ko
vačnica,
Železnjak Stanko in Pejič 
Danica iz TOZD verigama, 
Murič Mina in Supukovič 
Velid iz TOZD vijakarna, 
Kneževič Dane iz TOZD 
vzdrževanje in 
Šterk Martina iz splošnega 
sektorja.

RODILI SO SE
Dolar Tatjani iz komercial
nega sektorja sin Uroš, 
Šterk, por. Kralj Martini iz 
splošnega sektorja hči Petra, 
Globevnik Janezu iz TOZD 
vijakarna hči Kristina, 
Drekonja Bogdanu iz TOZD 
kovačnica sin Aleš,
Tomazini Franju in Štefki 
iz TOZD verigama hči Po
lona
Pristavec Borisu iz TOZD 
verigama sin Borut,
Pogačar Mariji iz TOZD 
verigama hči Petra, 
Mujezinovič Saimi iz TOZD 
verigama hči Azra,
Mulej Marku iz TOZD vzdr
ževanje sin Domen,
Eržen Gabru iz TOZD vzdr
ževanje in Eržen Gabrijeli 
iz splošnega sektorja sin 
Matjaž.

Iz kadrovskega oddelka



Vloga in delo 
komisije za kulturo

Komisijo za kulturo pri kon
ferenci OOS v Verigi sestavljajo 
poverjeniki OOS iz TOZD in 
DSSS. To so: Noč Ivica — OOS 
DSSS, Kunstelj Janko — indu
strijska oprema, Legat Olga — 
kovačnica, Klavora Zdravko — 
verigama, Beznik Jožica — vija- 
karna, Lukan Polona — sidrne 
verige, Jelenc Dušan — vzdrže
vanje, Ličar Božo — orodjarna in 
Ankerst Franc — predsednik ko
misije.

Poimenski seznam sem nave
del zato, da se delavci v TOZD 
in skupnih službah v primerih, 
ki zadevajo to komisijo, lahko 
obrnejo na svojega poverjenika.

Dejavnost komisije je organi
ziranje kulturnih srečanj ter pod
piranje in gojitev že obstoječih 
oblik kulturnih dogodkov na ni
voju OZD in SŽ.

Komisija naj bi imela na skr
bi tudi organizacijo kulturnega 
življenja delavcev, v katerega 
vključuje tudi družabno kulturno 
zabavo. Zavedati se je namreč 
treba, da medsebojnih odnosov, 
ki temeljijo na zdravih in kul
turnih osnovah, ne moremo ust
variti zgolj s predavanji, disci
plinskimi zahtevami ter z omeje
vanjem svobode misli in zdrave
ga, kritičnega odnosa delavca. 
Zato je skrb za kulturne, med
človeške odnose naša prva skup
na in trajna naloga.

Med vsemi oblikami kulture 
v temeljnih in drugih organiza
cijah združenega dela, je kultur
na dejavnost in ustvarjalnost de
lavcev (kulturni amaterizem) naj- 
razvitejša in najbolj razvejana, 
le da tega hote ali nehote noče
mo videti ali priznavati. Morali 
bomo pozorneje prisluhniti ini
ciativam posameznikov in skupin 
ter jih v njihovih hotenjih in 
delu podpirati.

Napačno je mnenje, da je de
lo komisije za kulturo le orga
nizacija slovesnosti in drugih 
proslav ob vsemogočih priložno
stih.

Žal, z majhnimi izjemami de
lo naše komisije ni bilo bistveno 
drugačno. V bodoče se bomo za
vzemali za širše oblike dela na 
kultumo-družabnem področju.

Kulturno delovanje in izraža
nje lahko delimo po nagnjenjih 
in interesih v tri na videz samo
stojne smeri delovanja, to so:

— posameznik se ukvarja z 
izbrano dejavnostjo v ožjem kro
gu samo zato, da dejavnost po- 
bliže spozna, da si razširi obzor
je in se sproščeno razvedri;

— kulturno umetniška skupi
na (folklora, pevci, instrumenta
listi, recitatorji, slikarji itd.), ki 
želi svoje dosežke predstaviti 
svojemu kolektivu, drugim delav
cem in tudi širši skupnosti;

— individualist amater, ki se 
umetniško izpoveduje na likov
nem, literarnem, glasbenem in 
drugem področju kot ustvarjalec.

To so na videz tri smeri, ven
dar se med seboj prepletajo, do
polnjujejo in preraščajo druga v 
drugo.

Kot sem dejal, hote ali nehote 
tega ne vidimo, ne slišimo, ne 
dajemo prznanja, skratka ne zna
mo ali morda nočemo vrednotiti 
in pomagati.

V bodoče bo morala komisija 
za kulturo svoje delo usmeriti 
tudi v organizacijo nudenja vse
stranske pomoči v pospeševanju 
razvoja kulturno osveščenega de
lavca, od prvega interesa in ne
gotovega poskusa, do zrele umet
niške izpovedi. Ob tem pa bomo 
skrbeli za razvoj že ustaljenih 
kulturnih dejavnosti naše komi
sije.

V letošnjem letu je komisija 
organizirala ali pa bo do konca 
leta izvedla naslednje kulturne 
ali kulturno-zabavne akcije:

SREČANJE UPOKOJENCEV 
TVL, DAN ŽENA, PROSLAVA 
DNEVA USTANOVITVE OF IN

Zatiranje
ušivosti

Že tretje leto so uši stalni ali 
občasni in zelo neprijetni prebi
valci na glavah Slovencev, zlasti 
otrok. Da bi to neprijetno in tu
di škodljivo nadlogo odpravili, 
je Zavod za socialno medicino in 
higieno za Gorenjsko v Kranju 
izdal obširna navodila o zatira
nju uši, iz katerih tudi mi objav
ljamo nekaj najvažnejših ukre
pov o zatiranju te nadloge.

1. Petrolej z oljem
Mešanico petroleja in olja (po 

možnosti olivnega) priporočamo 
pri občutljivi koži v enakem 
razmerju (1 del olja in 1 del pe
troleja). Pri močni ušivosti in 
manj občutljivi koži je lahko tu
di razmerje 5 del olja na liter 
petroleja.

S tako pripravljeno mešanico 
dobro namažemo lase od korena 
do vrha in jih pokrijemo z ne
poškodovano polivinilasto vrečko 
ter čeznjo zavežemo ruto. Po 3 
do 5 urah umijemo lase. Posto
pek dvakrat ponovimo v presled
ku enega tedna, v poletnih me
secih lahko čez 5—6 dni, ker s to 
mešanico ne uničimo tudi gnid. 
Na uši delujejo petrolejski hlapi, 
zato morajo biti lasje pokrti z 
nepoškodovano polivinilasto vreč
ko in dobro zavezano ruto. Te
kočino nanašamo na lase s pri
merno velikim kosmom vate, na
močenim v to mešanico in pazi
mo, da osebi, ki jo razušujemo, 
zavarujemo oči.

2. Solutio benzil-benzoata
V lekarni nabavimo 20 % raz

topino benzil-benzoata v 90 % 
alkoholu. S tekočino namažemo 
lase od korena do vrha in pri 
tem pazimo, da ne mažemo lasi
šča. Lase pokrijemo z nepoško
dovano polivinilasto vrečko ter 
čeznjo zavežemo še ruto. Sred
stvo pustimo delovati 6—8 ur. 
Nato lase umijemo po spodaj na
vedenem načinu. Ker s to razto
pino ne uničujemo tudi gnid, po
stopek ponovimo še dvakrat v 
presledku enega tedna, v poletnih 
mesecih lahko že čez 5—6 dni. 
Tekočino nanašamo na lase s 
primemo velikim kosmom vate, 
namočenim v to raztopino in pa
zimo, da osebi, ki jo razušujemo, 
zavarujemo oči.

Vijačno blago v plastični embalaži čaka na odpremo

PRAZNIKA DELA, SREČANJE 
FOLKLORNIH SKUPIN, SRE
ČANJE GODB NA PIHALA, TO
VARIŠKO SREČANJE DELAV
CEV TVL, RAZSTAVA ROČNIH 
DEL DELAVCEV TVL, PRO
SLAVA DNEVA REPUBLIKE, 
SREČANJE MLADIH TALEN
TOV, KULTURNO ZABAVNI 
VEČER IN RAZSTAVA ZNAČK.

Ker program dela z navedbo 
samih naslovov prireditev morda 
ni povsem razumljiv, vas bomo 
o posameznih prireditvah še po
drobneje informirali. Vloga in 
delo komisije za kulturo v delov
ni organizaciji doslej nista bila 
ravno preveč opazna, ker za to 
delo in prizadevanja ni bilo po
sebnega interesa. V bodoče si bo
mo morali vsi bolj prizadevati, 
da bo kultura v širšem pomenu 
doprinesla še večji delež k do
brim medsebojnim odnosom in k 
še boljšim delovnim rezultatom 
delovne organizacije.

Franc Ankerst

Invalidsko upokojena
Tovarišica RUPAR KRISTINA je bila zaposlena v naši delovni 

organizaciji od 5. 9. 1949. Vseskozi je delala na stružnih in rezkalnih 
avtomatih kot brusilka rezkarjev.

Tovarišica Kristina je ena izmed tistih delavk, ki so v dobi pet
letk nesebično delale in prispevale velik delež za boljše delovne in 
življenjske pogoje ter rast naše delovne organizacije. Zahrbtna očesna 
bolezen ji je preprečila, da bi med nami, svojimi sodelavci, dočakala 
starostno upokojitev in je bila zaradi tega predčasno upokojena.

Za njen dolgoletni delovni prispevek se ji iskreno zahvaljujemo 
z željo, da bi ob dobrem zdravju dolgo uživala zasluženo pokojnino.

Kolektiv TOZD vijakarna

Športna 
rekreacija 
v OZD

Enako učinkovito je tudi ma
zilo proti ušem, ki je pripravlje
no iz benzil-benzoata, katerega 
dobite v lekarnah.

Z mazilom zvečer namažemo 
lasišče, glavo zavijemo z ruto in 
jo zjutraj operemo.

UMIVANJE LAS

Lase umijemo v topli vodi s 
šamponom in jih dobro speremo 
s toplo vodo. Oprane lase še pre
lijemo s toplim 5 % kisom, pri 
občutljivi koži pa dodamo kisu 
malo tople vode. Tako oprane 
lase razčešemo z gostim glavni
kom nad belim enobarvnim pa
pirjem, da takoj opazimo, če pa
de z las uš ali gnida (kis povzro
či, da se zlepljene gnide lažje 
odlepijo). Po končanem razčesa- 
vanju papir sežgemo.

Naglavno ruto ali brisačo, s 
katero smo imeli pokrito glavo, 
namočimo takoj po uporabi za 
2 uri s toplo vodo z dodatkom 
pralnega praška in temeljito ope
remo ter zlikamo z vročim likal
nikom. Glavnike in krtače za la
se namočimo v 5 % vroč kis. Ce 
se pri razuševanju odločimo za 
striženje las, kar pa ni obvezno, 
moramo ostrižene lase zaviti v 
papir in takoj sežgati.

Ker uš lahko živi nekaj dni 
tudi izven lasišča, moramo razu- 
šiti tudi neposredno okolje. Po
steljno perilo zamenjamo, opere
mo in prekuhamo.

Pri močni in trdovratni uši
vosti v družini lahko opravi de- 
zinfékeijo — razuševanje prosto
rov in opreme strokovna ekipa 
DDD pri Zavodu za socialno me
dioino in higieno Gorenjske 
Kranj.

Zavod za socialno medicino 
in higieno za Gorenjsko 

K r a n j

ZAHVALA
Osnovni organizaciji sindi

kata se najlepše zahvaljujem 
za denarno darilo, ki sem ga 
dobila ob moji 50-letnici. Te
meljni organizaciji združenega 
dela želim še obilo delovnih 
uspehov.

Poldka Legat

V organizacijah združenega 
dela in drugih temeljnih organi
zacijah imamo še vedno malo 
ljudi, ki bi skrbeli za organizira
no izkoriščanje prostega časa za
poslenih.

Primanjkuje nam poklicnih 
organizatorjev rekreacije. Vzroki? 
Lahko bi rekli, da izhajajo iz 
zastarelega gledanja na delo in 
prosti čas, iz nepoznavanja po
treb ljudi in zdravega načina živ
ljenja.

Mnogi se ne zavedajo, da po
meni skrb za rekreacijo prispe
vek k humanizaciji dela, zmanj
šanju števila nesreč na delovnem 
mestu in v prostem času, prispe
vek k večji delovni storilnosti, 
manjši fluktuaciji itd.

Ker imamo v naši delovni or
ganizaciji že organizirano vadbo 
v telovadnici, bi se omejil na or
ganizirano Cooperjevo metodo, 
ker je primerna za začetnike in 
za tiste, ki trenirajo zaradi ohra
njevanja kondicije. Osebe, ki so 
brez kondicije, morajo začeti z 
lažjimi obremenitvami, s hojo in 
hojotekom. Ta doba naj traja 16 
tednov. Obremenitev srca v fazi 
forsiranja (nekaj minut) naj zna
ša 100—110 utripov na minuto. 
Vselej je treba začeti postopno, 
z ogrevanjem.

Za osebe, ki že imajo kondi
cijo in za tiste, ki so že prešli 
pripravljalno dobo 16 tednov, so 
učinkovite naslednje obremenitve 
po 6-krat na teden.

— Hitra hoja na 8 km — 75
minut 5 točk

— Hiter tek na 1600 m — 6,5
minute 5 točk

— Lahkoten tek 4 km — 30
minut 5 točk

— Kolesarjenje 8 km — 20
minut 5 točk

— Rokomet, košarka — 40
minut igranja 5 točk

Enote treniranja je Cooper 
spremenil v točke (glede na po
rabo kisika). Kdor hoče izpolniti 
»tedensko normo«, mora potem
takem preteči vsak dan 1600 m v 
omenjenem času (6X5 točk) ali 
prehoditi 8 km. Torej tedenska 
norma znaša 30 točk (6X5 točk).

Ena najprimernejših in naj
bolj učinkovitih vaj za transfor
macijo notranjih organov je 
vzdržljivostni tek v naravi. 
Zdravniki ga priporočajo tako 
tekmovalcem kot privržencem 
športne rekreacije. Obremenitev 
pa mora biti dovolj velika. Za 
osebe v najboljših letih (do 36 
let), naj bo treniranje vsaj nekaj 
minut tako intenzivno, da ima 
srce puls 150/minuto.

Ta sistem treniranja z vklju
čno pripravljalno dobo 16 tednov, 
pri katerem dosegamo normo 30 
točk na teden, zadostuje za sode
lovanje na množičnih nastopih, 
smučarskih maratonih, raznih 
sindikalnih prvenstev itd.

Velja pa poudariti, da mora 
biti vadba redna, sicer bodo re
zultati preskromni, cilj pa nedo
sežen.

Darko Hanžič

Veriga 0  mm — kar cel vlak jo bo odpeljal kupcu

RAZSTAVA ROČNIH DEL
Komisija za kulturo bo v sklopu praznovanja praznika DAN RE

PUBLIKE organizirala razstavo ročnih del delavcev TVL.
Znano je, da se v prostem času delavci ukvarjajo z najrazličnej

šimi hobiji. Zato vabimo vse, da svojega »konjička« razstavite na 
I. RAZSTAVI ROČNIH DEL delavcev TVL, ki bo predvidoma 27. in 
28. novembra letos v sejni dvorani DO. (Ne vzemite besede »konjič
ka« dobesedno.)

Na razstavi lahko sodelujejo le člani kolektiva. Razstavljajo lahko 
izdelke, ki so jih izdelali kot hobby.

Vse razstavljene eksponate bomo označili z etiketo, na kateri bo 
naslov eksponata in avtorja.

Vljudno prosimo, da najkasneje do 10. novembra 1978 prijavite 
svoje sodelovanje poverjeniku za kulturo v vašem TOZD ali SS.

Franc Ankerst



Civilna zaščita 
v sedanjih pogojih

Kaj je civilna zaščita?
Civilna zaščita je organiziran 

sistem delovnih ljudi in občanov, 
temeljnih in drugih organizacij 
združenega dela ter družbeno
političnih skupnosti za zaščito in 
reševanje prebivalstva in mate
rialnih dobrin ob naravnih in 
drugih hudih nesrečah in ob ne
srečah, ki jih prinaša vojna ali 
druge izredne razmere. Ker ščiti 
in rešuje delovnega človeka in 
naše skupne materialne dobrine 
pred uničenjem, je civilna zašči
ta pomembni sestavni del naše 
samoupravne socialistične druž
be, je hkrati pravica in dolžnost 
ljudi, organov in organizacij.

Civilna zaščita je vsakdanja 
potreba delovnih ljudi in obča
nov, kajti nesreče nas zadevajo 
neprestano. Civilna zaščita je 
hkrati tudi potreba ljudi za mo
rebitno vojno in je kot taka del 
splošne ljudske obrambe.

Pod pojmom civilne zaščite si 
marsikdo predstavlja le enote in 
štabe CZ. To so sicer nepogreš
ljiv del civilne zaščite, vendar ne 
edini. Sestavni del civilne zaščite 
je tudi samozaščita in razni (vna
prej) izredni ukrepi.

Samozaščita je najširša oblika 
pripravljanja in organiziranja ob
čanov in delovnih ljudi za nepo
sredno osebno in kolektivno za
ščito. Samozaščita je v sistemu 
civilne zaščite najširše organizi
rano sodelovanje občanov v ne
posredni zaščiti, pomoči in reše
vanju sebe in drugih ter svojega 
in družbenega premoženja v kra
ju stanovanja in na delovnem 
mestu. Važno je poudariti, da se 
samozaščita delovnih ljudi in 
občanov organizira in izvaja v 
stanovanjskih zgradbah, naseljih, 
organizacijah združenega dela, 
krajevnih skupnostih in organih 
družbenopolitičnih skupnosti.

Naravne in druge nesreče ter 
vojne akcije puščajo hude posle
dice. Te so pa lahko manjše, če 
se ob katerikoli nesreči znamo 
pravilno ravnati in po nesreči ta
koj, ne da bi čakali na reševalne 
enote civilne zaščite, nuditi pomoč 
tistemu, ki jo je potreben. Mno

žično reševanje ob nesreči, v ka
terem sodelujejo vsi, ki niso bili 
prizadeti, lahko reši veliko živ
ljenj in obvaruje materialne do
brine pred uničenjem.

Znano je, da je takojšnja po
moč najučinkovitejša. Majhen 
požar je lahko pogasiti, mnogo 
teže je večjega. Toda veliki po
žari nastanejo često iz majhnih. 
Če ranjencu takoj zaustavimo 
hudo krvavitev, ali ga v zaduši
tvi čimpreje začnemo oživljati, 
smo mu bržkone rešili življenje. 
Rešiti življenje nekomu pa je ve
liko človekovo dejanje.

Samozaščita je tudi množično 
sodelovanje tistih, ki so nesrečo 
preživeli, z enotami civilne zašči
te, ko pridejo na prizorišče.

Samozaščita je tudi hitro ob
veščanje štabov civilne zaščite, 
potem ko smo opazili nesrečo in 
ko smo ugotovili, da sami nesre
či nismo kos. Tudi hišni sveti 
imajo veliko vlogo pri organizi
ranju samozaščite v stanovanj
skih hišah.

Zelo pomembna je pri samo
zaščiti usposobljenost ljudi. Ne
pravilni posegi pri reševanju 
lahko povzročijo še hujše posle
dice. Nepravilen pristop k ra
njencu lahko povzroči njegovo 
smrt. Nepravilen pristop h gaše
nju požara lahko povzroči smrt 
reševalca. Zato je množično uspo
sabljanje eden izmed najpomemb
nejših pogojev za dobro samoza
ščito, ki bo strokovno reševala 
ljudi in premoženje.

Ne nazadnje je pri dobri sa
mozaščiti treba imeti pri rokah 
tudi najnujnejša sredstva za re
ševanje in za svojo lastno za
ščito. Zato bi povoje, aparate za 
gašenje, razno orodje pa tudi za
ščitne maske in še marsikaj dru
gega morali imeti v vsaki dru
žini.

Samozaščita je torej stvar 
vseh nas, tudi tistih, ki so voja
ški obvezniki z vojno razpore
ditvijo in ki često menijo, da se 
jim ni treba ukvarjati s samo
zaščito, kot da so pred nesrečo 
nedotakljivi.

Jože Ješe

Odškodnina za nesreče 
pri delu

V naši organizaciji združene
ga dela je vse več delavcev, ki 
po nesreči ob delu uveljavljajo 
zahteve po nadomestilu za škodo 
v zvezi s to nesrečo. Pogosto se 
srečujemo z delavci, ki o svojih 
pravicah in zahtevah s področja 
nepremoženjske škode prav malo 
vedo. V praksi prihaja tudi do 
hude krvi, ko si ponesrečeni de
lavec poišče pomoč za uveljavi
tev škode pri sodišču, namesto 
da bi mu v delovni organizaciji 
pomagali uveljaviti poravnavo 
škode. Da bi se izognili morebit
nim tožbam organizacije združe
nega dela s prizadetim delavcem, 
bi morali v samoupravnem aktu 
zapisati, kdaj in kako bomo na
doknadili nepremoženjsko škodo 
ponesrečenemu delavcu.

Treba je omeniti, da na viši
no odškodnine vpliva razvrščanje 
telesnih poškodb v skupine, in 
sicer:

— zelo lahki primeri — I. 
skupina (udarnine, podplutbe in 
drugo) ;

— lahki primeri — II. skupi
na (enostavni zlomi, pretres mož
ganov in drugo);

— srednje hudi primeri — III. 
skupina (prelom več reber, izgu
ba enega ali več prstov in dru
go);

— hudi primeri — IV. skupi
na (poškodbe oči z motnjami vi
da, izguba več kot 6 zob in dru
go);

— izjemno hudi primeri — 
VI. skupina (izguba obeh očes, 
popolna oglušitev in drugo).

Zelo pomembno pa je za de
lavce, da vedo, v katerih oblikah 
nepremoženjske škode je mogoče 
zahtevati denarno odškodnino. 
Sedanja pravna praksa ima na 
tem področju že dovolj jasna sta
lišča, v katerih primerih je mo
goče ponesrečencu priznati od
škodnino. Sodišče priznava od
škodnino za posamezne nepremo
ženjske škode v naslednjih pri
merih :

— za fizične bolečine in druge 
neugodnosti med zdravljenjem;

— za strah ob nesreči in bo
jazen glede uspeha zdravljenja;

— za zmanjšanje splošnih živ
ljenjskih sposobnosti ;

— za skaženost;
— za izgubo ali zmanjšanje 

izgledov za uspeh;
— za duševno trpljenje ob 

smrti bližnjega svojca;
— za izgubo roditelja;
— za duševno trpljenje zaradi 

poškodb bližnjega svojca.
Opozarjamo še na zastaranja 

uveljavljanja odškodnine. Take 
terjatve zastarajo v treh letih, od 
časa, ko je oškodovanec zvedel 
za škodo in povzročitelja, v vsa
kem primeru pa v 10 letih od 
nastanka škode.

Vitomir Rems

ČLANKE ZA ŠTEVILKO 11 
SPREJEMAMO DO 14. NOVEMBRA 1978

Šport
AVTORALLY

V soboto, 16. septembra, je 
bilo v okviru delavskih športnih 
iger občine Radovljica na spore
du občinsko sindikalno prvenstvo 
v avtorallyju. Ljubitelji avtomoto 
športa so preizkusili svoje zna
nje, spretnost in iznajdljivost le
tos na razmeroma dolgi progi od 
Jesenic do Crikvenice. Letos pr
vič so na tekmovanju nastopili 
tudi Jeseničani. Občinska sveta 
sindikatov Jesenice in Radovljica 
sta se namreč domenila, da bosta 
skupaj organizirala tekmovanje v 
avtorallyju.

V soboto zjutraj se je tako 
zbralo na štartu na Jesenicah 
kar 72 moških in 24 ženskih dvo
jic, oziroma 192 članov sindikata 
iz 41 osnovnih organizacij sindi
kata. Med njimi je bilo tudi 8 
moških in 1 ženska dvojica iz 
Verige.

Na kratko poglejmo, kako je 
potekalo tekmovanje. Proga je 
bila razdeljena na 6 etap, oziro
ma 6 časovnih kontrol. Povpreč
na hitrost v posameznih etapah 
pa je bila od 50 do 60 km na uro. 
Vsi udeleženci so vozili v eni ka
tegoriji, ne glede na moč vozila. 
Proga je potekala po stranskih, 
manj prometnih cestah Slovenije 
in Hrvatske ter skozi turistične 
in iz NOB zanimive in znane 
kraje, in sicer: Jesenice—Begu
nje, Radovljica, Podnart, Naklo, 
Cerklje, Domžale, Litija, Žužen- 
berk, Kočevje, Brod na Kolpi, 
Delnice, Fužine in Crikvenica.

Na progi so tekmovalci morali 
opraviti nekaj preizkušenj v 
spretnostni vožnji, na cilju pa so 
se preizkusili v zabavni igri pi
kado, ki pa pozneje zaradi ne
pravilnega točkovanja ni bila 
upoštevana pri določitvi vrstnega 
reda.

Za tekmovanje so se najbolje 
pripravili Elanovci in ženska eki
pa Vezenin. Od naših predstav
nikov sta bili najboljši dvojici 
Kelih — Okič in Knaflič — Tom
šič iz TOZD industrijske opreme, 
ki sta zasedli 3. oziroma 8. me
sto. Škoda, da med člani našega 
kolektiva ni večjega zanimanja 
za avto moto šport. Udeležba de
vetih dvojic je za tako številni 
kolektiv res premajhna. Iz mno
gih manjših delovnih organizacij 
se je tekmovanja udeležilo več 
tekmovalcev kot iz Verige.

Organizacija tekmovanja, ki je 
bila zaupana AMD Radovljica, 
je bila odlična. Dobro je bilo po
skrbljeno tudi za počutje tekmo
valcev. Vsi udeleženci rallyja so 
prenočili v hotelu Omorika v 
Crikvenici. Tam je bila tudi raz- 
glasietv in podelitev priznanj 
najboljšim posameznikom ter 
ekipam. Ekipno je bil najboljši 
Elan, ki je zbral 102 točki pred 
Vezeninami (75) in Verigo (35).

Z nastopom naše ekipe smo 
lahko zadovoljni. Škoda je le, kot 
že rečeno, da je bila tako malo

številna. Upamo, da bo prihodnje 
leto več ljubiteljev avtomoto 
športa, ki bodo preizkus svojega 
znanja in iznadljivosti za vola
nom združili tudi s prijetnim iz
letom v Crikvenico.

DELAVSKE ŠPORTNE 
IGRE

V tekmovanju OOS ali KOOS 
za celotno ekipno uvrstitev na 
sindikalnih športnih igrah 78 ob
čine Radovljica je bilo dosedaj 
izvedenih že 9 prvenstev. Po 8. 
disciplini, plavanju, je bila v 
vodstvu Veriga.

Po avtoirallyju pa so nas za 6 
točk prehiteli Elanovci. Do kon-

ŽEPNA KNJIGA —  
NOVOSTI

Decembra lani je izšlo v tej 
zbirki prvih 12 knjig v moderni 
opremi in vezavi. Hitro so si pri
dobile številne prijatelje in v ti
stih trgovinah, kjer jih niso skrili 
v kak kot, so nekateri najbolj pri
ljubljeni naslovi kmalu pošli.

Letos izhajajo knjige v tej 
zbirki postopoma, doslej jih je iz
šlo osem, tik pred izidom je de
veta, VOJNA ZVEZD, po kateri 
je bil posnet najuspešnejši znan
stveno fantastični film vseh časov
— knjiga bo prišla v prodajo ob 
istem času, ko se bo v naših kine
matografih začel vrteti film.

Pred tem pa so že izšle knjige:
SATTLER: Bitka na Neretvi — 

pričevanje o najbolj krvavi bitki 
jugoslovanskih partizanov,

ZORMAN : Draga moja Iza — 
sodobni roman domačega avtorja,

PRIKRIL: Pekel na Pacifiku — 
boji med mornaricama ZDA in 
Japonske v drugi svetovni vojni,

WERTHEIMER: Kleopatra — 
kraljica, ljubimka in pustolovka 
na prestolu egipčanskih faraonov,

SEGAL: Ljubezenska zgodba
— svetovni bestseller, predloga 
znanemu filmu,

KONSALIK : V omami LSD — 
roman o sužnjih mamil,

CAPOTE: Zajtrk pri Tiffanyju
— umetniško dognana sodobna 
povest, po kateri je bil posnet zna
ni film,

KOŠIČEK: Ljubezen, spolnost, 
sreča — nasveti seksologa in psi
hologa za življenje v dvoje.

Najcenejše knjige so po 30 din, 
večinoma se njihove cene gibljejo 
med 40 in 60 din, najobsežnejše pa 
so po 90 din. To so cene, ki dose
gajo komaj četrtino tiste cene, ki 
bi jo take knjige imele v normal
ni trdo vezani izdaji.

V GOSTEH
«-Vidite, kadar sem sam doma, jem zelo malo. Kadar pa pridem v 

družbo, takoj dobim apetit.«
»-Vi se samo počutite tako kot doma.«

SRECA
»-Bilo je čudovitih, nepozabnih dvajset let...,« se spominja Franci 

in potoži svojemu prijatelju Ivanu ob barskem pultu, »-ko sva bila z 
ženo popolnoma srečna.«

»-Kaj pa se je potem zgodilo?«
»■Potem pa sva se spoznala.«

DELOVNA DISCIPLINA
Disciplina, delovna seveda,
ne zame, ampak za soseda.

Opravi setev za prihodnjo žetev, gozd zasadi, potomcem standard 
zgradi.

DVE PRIJATELJICI SE POGOVARJATA
»Moj mož mi zadnje čase vse naredi: pazi na otroke, kuha, pere, 

pomiva...«
»Kako pa si ga pripravila do tega?«
»To najbrž ni moja zasluga — sam je nekje prebral, da je žena 

boljša seksualna partnerka, če ni utrujena.«
»Ja, pa je to res?«
»Ne vem, je preveč utrujen.«

ca leta so na sporedu še prven
stva v namiznem tenisu, odbojki 
in kegljanju. V teh treh discipli
nah imamo torej še priložnost, da 
Elan dohitimo ali celo prehitimo. 
Sistem točkovanja je znan, upo
števana je kvaliteta in množič
nost, saj vsak nastopajoči prinese 
točko. Torej na ostalih treh pr
venstvih bomo nastopili s čim- 
številnejšimi ekipami.

Trenutni vrstni red pa je 
takle :

1. Elan
2. Veriga
3. Iskra Otoče
4. Vezenine Bled
5. GG Bled
6. LIP Bled
7. Sukno Zapuže
8. Plamen Kropa
9. Iskra Lipnica

10. Kemična Podnart;

1056 točk 
1050 točk 
609 točk 
384 točk 
373 točk 
286 točk 
232 točk 
198 točk 
196 točk 
151 točk

itd.
V. F.

SPORED KINA 
RADOVLJICA OD 30. 
10. DO 30. 11. 1978

ZGODILO SE V MÄRUSIJU, 
mehiški barvni film, 30. 10. 
in 31. 10. ob 20. uri.

ROCKY, ameriški barvni film,
1. 11. ob 18. uri, 1. 11. in
2. 11. ob 20. uri.

MAŠČEVANJE TOMA HAN- 
TERJA, ameriški barvni 
kriminalni film, 3. 11. ob 
20. uri, 4. 11. ob 18. uri.

HOPLA V POSTELJI, danski 
barvni zabavni film, 4. 11. 
in 6. 11. ob 20. uri, 5. 11. ob 
18. uri.

POTOVANJE PROKLETIH, 
ameriški barvni film, 5. 11. 
in 8. 11. ob 20. uri, 11. 11. 
ob 18. uri.

TEŽKI DNEVI PODZEMLJA, 
francoski barvni krimin.
film, 7. 11. in 9. 11. ob 20. 
uri.

JETNICE SAMOSTANSKIH 
ZIDOV, italijanski barvni 
film, 11. 11. in 13. 11. ob 20. 
uri, 12. 11. ob 18. uri.

OBRAČUN V KAČJEM 
KLANCU, mehiški barvni 
vestern film, 12. 11., 14. 11. 
in 15. 11. ob 20. uri.

VRNITEV PINK PANTERJA, 
angleški barvni film, 16. 11. 
ob 20. uri.

GUSAR Z JAMAJKE, ameri
ški barvni pustolov. film,
17. 11. in 20. 11. ob 20. uri,
18. 11. ob 18. uri.

ELITA MORILCEV, ameriški 
barvni pustolov. film, 18. 
11. in 21. 11. ob 20. uri, 19. 
11. ob 18. uri.

SREBRNA STRELA, ameriški 
barvni krimin. film, 19. 11.,
22. 11. in 24. 11. ob 20. uri.

DVA DETEKTIVA, ameriški 
barvni film, 23. 11. ob 20. 
uri.

VIJOLIČASTI TAXI, francoski 
barvni film, 25. 11. ob 18. 
uri, 27. 11. ob 20. uri.

ABBA, švedski barvni film, 25. 
11. ob 20. uri, 26. 11. in 29. 
11. ob 18. uri.

TRI ŽENE, ameriški barvni 
film, 26. 11. in 28. 11. ob 20. 
uri.

DOKTOR POPAUL, francoski 
barvni film, 30. 11. ob 20. 
uri.

POCESTNICA, francoski barv
ni film, 29. 11. in 2. 12. ob 
20. uri, 30. 11. ob 18. uri.
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NAGRADE: 150, 2x100 in 2x70din Rešitve sprejemamo do 2.11. ’78

Za križanko, ki smo jo objavili v 9. številki VERIGE, smo dobili 78 rešitev. Nagrade so do
bili: 150 din Radevič Ivo — kovačnica, po 100 din Strnad Stojan ■—- skupne službe in Habjanič 
Nežka — kovačnica ter po 70 din Svete Lidija — skupne službe in Tonejc Dora — verigama. Pri 
žrebanju smo upoštevali kot pravilno rešene križanke, ki so imele odgovor na vprašanje »beo
ti j ec« EOT ali AON.

Ali veste?
— da v Sovjetski zvezi po uspešnih preizkusih gigantskega 180- 

tonskega prekucnika pripravljajo serijsko proizvodnjo tega velikega 
vozila?

— da se kupci osebnih avtomobilov posebno v Ameriki čedalje 
pogosteje odločajo za nakup avtomobilov z dizelskim motorjem. Pri
čakuje se, da bo leta 1985 kar 20 odstotkov vseh osebnih avtomo
bilov z dizelskim motorjem, medtem ko jih je sedaj komaj 1 %.

— da je naš obrat sidrnih verig začel obratovati aprila 1961. 
leta?

— da je proizvodnja surovega jekla v letu 1975 znašala: Italija 
11 milij. ton, Avstrija 3 milij., Zah. Nemčija 30 milij., Francija 18 
mitij., Belgija 9 milij. ton itd.? V Jugoslaviji pa smo v tem letu na
redili 2,750.000 ton surovega jekla.

— da je po podatkih svetovne zdravstvene organizacije lani 
umrlo za kugo 67 oseb od 1447, kolikor jih je zbolelo za to nevarno 
boleznijo. Največ primerov so zabeležili v Vietnamu.

— da je v teku rekonstrukcija in modernizacija železniške po
staje Jesenice? Zaključena bo leta 1980. Poleg preureditve in pove
čanja postajnega poslopja bo postaja imela kar 22 osnovnih promet
nih tirov, ki bodo opremljeni s sodobnimi sgialnimi n varnostnimi 
napravami. Ko je bila leta 1870 zgrajena jeseniška železniška postaja, 
je imela samo 3 prometne tire in enega skladiščnega.

— da je skupščina občine Radovljica naročila idejno študijo trase 
bodoče nove ceste Lesce—Bled—Bohinjska Bela in študijo vstopnih 
cest? Vse skupaj bodo posredovali krajevnim skupnostim in drugim 
zainteresiranim v javno razpravo.

— da so v Franciji zgradili in preizkusili novo vojaško letalo 
»Mirage delta 2000«, ki stane 10 milijonov dolarjev. Francozi trdijo, 
da ta prestreznik po svojih taktdčno-tehničnih lastnostih prekaša naj
boljše ameriške in tudi sovjetski prestreznik MIG-25.

— da je poprečna starost zaposlenih v naši delovni organizaciji 
35 let. Torej razmeroma mlad kolektiv, ki lahko pripomore, da se 
dosedanji hitri razvoj naše delovne organizacije uspešno nadaljuje.

— Da je najstarejša železniška šola na svetu v Leningradu. Usta
novljena je bila leta 1809 in je doslej dala nad 40.000 diplomiranih 
inženirjev raznih železniških strok. Danes na tej šoli študira okoli 
13.000 študentov, predava pa jim kar 900 profesorjev.

— Da nekatere pomorske države uporabljajo svoje tankerje, ki so 
sicer namenjeni samo za prevoz tekočih goriv, za velika skladišča 
goriv, ki jih hranijo kot strateške rezerve. Na svetu je že toliko orja
ških tankerjev, da mnogi od njih nimajo nobenih naročil za prevoz. 
Tako na primer ima samo Švedska kar 22 velikih tankerjev, katerih 
skupna nosilnost znaša 4,7 milijona brt brez dela, oziroma nimajo 
naročil za prevoz in, da bi vsaj delno zmanjšali velikanske izgube, jih 
uporabljajo za skladišča.

— Da imamo v Sloveniji nad 7000 km dobro utrtih planinskih 
poti, kar zgovorno priča, da je planinarjenje v naši republiki dobro 
razvito. Te poti v našem lepem gorskem svetu moramo še bolj izkori
ščati in manj preizkušati konjske moči avtomobilov, ki v dolini po 
cestah in mestih povzročajo toliko gorja.

\ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ w

\ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \

Nič na svetu ni tako dobro 
razdeljeno kot pamet: vsak
misli, da je ima dovolj.

Vse, kar počenjaš, dobro 
premisli, šele potem se loti de
la; če ne boš preudaril vseh 
možnih okoliščin, boš sicer z 
navdušenjem začel, pa boš mo
ral delo opustiti in se osramo
čen vrniti. Če se lotiš naloge, 
ki ji nisi kos, ne boš končal 
niti te, niti tiste, ki bi jo zmo
gel.

Strogost in prisiljevanje sta 
nekaj hlapčevskega. Zato se z 
nasiljem nikoli ne more doseči 
tega, kar se lahko doseže z ra
zumom, modrostjo in veščino.

Komplicirane stvari poeno
stavljati je zmožnost genijev, 
preproste stvari komplicirati 
pa zmožnost norcev.

ZDAJ Ml PA ŠE POJEJTE KOLIKO KRAT LAHKO KUPIM MESO, PA Ml BO NA KONCU RESECA OSTALO SE 2AFR!ZERS Ab

RECEPT ZA HOJSA NJE3 / PAD ? 
JAZ SEM ŠEL N  AMORI E  Z  DRUŽINO 

POTEM PASEM OD 
PRVEGA, RO SEM 
PRIŠEL DOMOV,
PA DO PETNAJ
STEGA, z 
LA H k  OTO /SHUJŠAL DO ‘
TE MEDE.

Izreki — domislice
— Vsaka laž je kot kepa snega — čim dlje se kotali, tem večja 

je, ko obstane, se stopi.
— Morala žensk ima dva konca: radovednost in strah.
— Tisti, ki stori komu kaj dobrega, naj molči; tisti, ki mu je 

dobro delo storjeno, naj pripoveduje.
— Mirna vest je najboljše zglavje.
— Resnica je, da ljudem ne dene samo dobro, če so včasih pre

strašeni, marveč je za napredek družbe nujno, da se večkrat pre
strašijo.

— Nikoli se ne oziraj na to, od kod prihajaš, temveč glej, kam 
greš.

Brez dobre informiranosti delavca ne more biti nje
gove družbene osveščenosti in ne njegovega učinkovitega 
delovanja kot gospodarja — samoupravljalca. Med po
membnimi in objektivnimi težavami je dejstvo, da je 
delavec danes še premalo izobražen, premalo osveščen 
in premalo integriran v družbeno skupnost in seveda 
tudi premalo operativno informiran, da bi bil dovolj 
usposobljen za dejansko upravljanje in da bi se tudi 
sam imel za upravljalca. Vinko Hafner

VERIGA je glasilo delovne skupnosti S2 — Tovarna verig 
Lesce. Ureja uredniški odbor: Kozamernik Marjana, dipl. oec., 
Puhar Marjan, Vovk Franci, Sodja Ivanka in Bulut Niko. 
Odgovorni urednik prof. Janko Stušek, urednik Niko Bulut. 
Glasilo je po 7. točki 36. člena Zakona o obdavčenju proizvo
dov in storitev v prometu (Ur. list SFRJ, št. 33/72) in mnenju 
sekretariata za informacije SRS, prosto plačila prometnega 
davka. — Tiska Tiskarna Ljubljana.


